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Milí spoluobčané,
zdravím vás všechny při četbě druhého čísla Šla-

panického zpravodaje v roce 2008. V návalu práce 
píši narychlo a stručně bych se chtěl s vámi podělit 
o dění posledních týdnů. V zásadě pokračujeme na 
rozpracovaných tématech:

– pokračujeme v přípravách rekonstrukce zá-
kladní školy: jak již víte z mých článků v předchozích 
číslech Zpravodaje, je naším záměrem rekonstrukce 
areálu základní školy. V těchto týdnech finišujeme 

se žádostí o dotaci, bez které není možné rekonstrukci financovat. Pevně 
věřím, že naše žádost bude úspěšná. Směrujeme k tomu nemalé úsilí při 
různých jednáních (s poskytovatelem dotace, s bankou i dalšími spolupra-
covníky). Některé materiály byly a ještě budou předloženy zastupitelstvu 
města ke schválení;

– po vánočním přerušení prací pokračujeme na rekonstrukcích chod-
níků: protože se ke konci února oteplilo (jak se však ukazuje, předčasně), 
pokračují M-Silnice v rekonstrukci chodníku ulice Brněnské od Komen-
ského ulice po uličku proti ulici Kalvodově vč. ozelenění a parkovacích stá-
ní. Následně, jak jsem také avizoval v posledním čísle Zpravodaje, budeme 
pokračovat rekonstrukcí a mírným rozšířením frekventovaného chodníku 
ulice Brněnské od Kalvodovy ul. po most přes Říčku. Budou dokončeny 
i rekonstrukce dalších chodníků společností Metrostav. Zde však nejprve 
necháme opravit závady u dosud nepřevzatých chodníků (Jiráskova, Bez-
ručova, Štefanikova, Čechova střední část), bude opraven chodník ulice 
Čechovy od ulice Karla Čapka k restauraci Žuráň. Vím dobře, že také další 
chodníky čekají na opravu (i si o ně říkáte) a mohu vás ujistit, že máme 
v plánu je opravovat i letos, podle finančních možností, jak se bude v průbě-
hu roku dařit plnit příjmy nad schválený rozpočet města. V hledáčku města 
jsou chodníky dalších ulic podle seznamu vypracovaného již vloni, který je 
průběžně aktualizován. Žádám vás však o pochopení a trpělivost, protože 
všechny chodníky naráz opravit z finančních důvodů nelze. Z komunikací 
bude na jaře provedena ohlášená oprava vjezdu komunikace do ulice Šte-
fanikovy z ulice Nádražní. Dále máme v plánu rekonstruovat část komuni-
kace ulice Brněnské podél starého sídliště (s tzv. „roletou“) a ulice Čechovy 
v úseku Brněnská–Švehlova. Rozhodující v tomto případě budou probíhají-
cí jednání se správcem, Správou a údržbou silnic, a stav původní kanalizace 
v těchto úsecích;

– chceme opravit výtluky po zimě: Odbor investic a majetku (OISM) 
provedl prohlídku městských komunikací, vyznačil a roztřídil různé výtlu-
ky našich komunikací. Během jarních měsíců budou odborně opraveny 
s výjimkou komunikace ul. Zemědělské, která bude vyžadovat radikální 
zásah. To je však na jinou diskusi a také o jiných financích;

– řešíme čistotu ve městě a úpravu veřejné zeleně: připravujeme novou 
obecně závaznou vyhlášku, ve které budou mj. navrženy plochy pro venčení 
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psů a místa osazená koši na psí exkre-
menty. Od dubna začne náš nový čisticí 
stroj zametat ulice a budou postup-
ně rozprostřeny připravené hromady 
ornice pro dosypání nerovností ploch 
městské zeleně. Nenechavce, kteří si 
berou ornici bez povolení, vyšetřuje 
městská policie;

– připravujeme kulturně společen-
ské akce: naše oddělení komunikace 
s veřejností, nově pod vedením pana 
Kopeckého, připravuje bohatší kalen-
dář kulturně společenských akcí na 
celý letošní rok, o kterých budete včas 
informováni;

– zabýváme se dopravou vč. parko-
vání ve městě: dopravním odborníkům 
bylo zadáno zpracování investičního 
záměru části tzv. „severovýchodního 
obchvatu města“ od Kobylnické ulice 
po páteřní komunikaci navržené prů-
myslové zóny a dopravní studie, která 

navrhne novou organizaci dopravy. 
Pak přijde na řadu řešení parkování 
v jednotlivých ulicích; 

– do Zastupitelstva jsme připravili 
balík změn územního plánu č. 8: jedná 
se o snad poslední potřebné změny 
našeho stávajícího územního plánu, 
než budeme mít nový, který by měl 
aktuálně přeřešit celá katastrální úze-
mí našeho města a zohlednit všechny 
jeho potřeby. Mezi nyní navrhovanými 
změnami jsou např. plochy pro rozšíře-
ní dálnice D1 vč. protihlukových stěn 
nad Bedřichovicemi, změny funkčního 
řešení některých vybraných drobných 
ploch na ul. Dlouhé a Husově pro byd-
lení v RD, na ul. Brněnské u starého 
sídliště a v Bedřichovicích proti areálu 
společnosti Berentzen pro drobné pod-
nikání, alternativní trasování cyklo-
stezky do Jiříkovic a další;

– jednáme o budoucí průmyslové 

zóně: o jejích plánovacích smlouvách, 
do kterých se promítnou řešení různých 
požadavků a potřeb veřejné infrastruk-
tury (inženýrských sítí a dopravního 
řešení),  a reálném časovém harmono-
gramu;

– pracujeme také v záležitostech 
Svazku pro vodovody a kanalizace 
Šlapanicko: na základě požadavků EU 
se řeší změny provozní smlouvy s VAS, 
a. s., a průběžně sledujeme a s partne-
ry projektu řídíme započatou realizaci 
výstavby splaškové kanalizace ve zbý-
vajících sedmi obcích našeho svazku 
(ve Tvarožné, Mokré-Horákově, Velati-
cích, Sivicích, Pozořicích, Kovalovicích 
a Viničných Šumicích).

Vážení spoluobčané, přeji nám všem 
krásné jarní měsíce, nezdolný optimis-
mus a dobré lidi kolem sebe. 

Ing. arch. Jaroslav Klaška

Ing. Václav Horák
Václav Horák se narodil v roce 1961 v Brně, kde také vystu-

doval střední školu. Je ženatý a od narození žije ve Šlapani-
cích. V roce 1984 absolvoval Vysokou školu zemědělskou, 
Fakultu provozně ekonomickou.

Po roční vojenské službě začal pracovat jako mechanizátor 
a ekonom v Agrochemickém podniku v Brně, poté ve Zku-
šebně zemědělských, lesnických a potravinářských strojů 
v Brně.

Je členem KDU-ČSL, předtím bez politické příslušnosti. 
V roce 1990 byl zvolen do Zastupitelstva města Šlapanice. 

V letech 1994–1998 byl členem rady a v letech 1998–2002 
působil jako starosta města Šlapanice. Byl předsedou Svazku 
obcí Šlapanicko, připravoval a realizoval regionální projekty 
financované z fondů Evropské unie v oblasti životního pro-
středí.

V listopadu 2004 byl zvolen do Zastupitelstva Jihomorav-
ského kraje a v prosinci téhož roku uvolněným členem Rady 
a náměstkem hejtmana Jihomoravského kraje zodpovědným 
za oblast životního prostředí a trvale udržitelné využívání 
přírodních zdrojů a hodnot. Je předsedou Klubu zastupitelů 
KDU-ČSL Jihomoravského kraje a místopředsedou Komise 
pro životní prostředí a zemědělství Rady Asociace krajů Čes-
ké republiky.

V říjnu 2006 byl zvolen do Zastupitelstva města Šlapanice 
a na ustavujícím zasedání zastupitelstva 23. 11. 2006 členem 
Rady města Šlapanice. Je v předsednictvu Svazku obcí pro 
vodovody a kanalizace Šlapanicko, členem finančního výbo-
ru Zastupitelstva města Šlapanice a komise stavební a územ-
ního plánování Rady města Šlapanice.

PŘEDSTAVUJEME ZASTUPITELE

RNDr. Ing. Stanislav Matýšek, CSc.
Naše rodina se do Šlapanic přistěhovala v roce 1958, kdy 

mi byly tři roky. Přes všechny obtíže doby socialismu dali 
rodiče mým sourozencům i mně dobrou křesťanskou výcho-
vu a já jsem jim, nejen za to, stále vděčný. Po ukončení 
povinné školní docházky na ZDŠ ve Šlapanicích jsem začal 
studovat na Gymnáziu na Vídeňské ulici (tehdy se jmenova-
la Koněvova) v Brně, kde jsem také v roce 1974 maturoval. 
Po maturitě jsem pak pokračoval až do roku 1979 denním 
studiem na Fakultě elektrotechnické Vysokého učení tech-
nického v Brně. 

Po promoci na Vysokém učení technickém v oboru elek-
tronické počítače jsem nastoupil do zaměstnání jako progra-
mátor do Krajského ústavu národního zdraví v Brně. V roce 
1983 jsem v rámci externí aspirantury obhájil disertační práci 
v oboru technická kybernetika. Kromě disertace jsem při 
zaměstnání studoval na Přírodovědecké fakultě Masarykovy 
univerzity (tehdy Univerzita J. E. Purkyně) v Brně. Studium 
na PřF jsem pak zakončil v roce 1985 státní rigorózní zkouš-
kou v oboru teorie systémů.

Začátkem roku 1990 jsem opustil místo vedoucího výpo-
četního střediska ve Fakultní nemocnici v Brně-Bohunicích 
a začal se věnovat podnikání. Firma, kterou jsem založil 
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a kterou ještě i dnes jako předseda představenstva řídím, 
působí v oblasti informačních technologií a má zákazníky 
nejen v ČR, ale také v blízkém i vzdáleném zahraničí. 

Manželka Miloslava je lékařkou v oboru hematologie 
a kromě svých pracovních aktivit mi také pomáhá s říze-
ním druhé naší firmy, působící v oblasti oční optiky. Můj 
starší syn Jaromír vystudoval na University of New York in 
Prague (UNYP) specializaci Business Administration a po 
kratší praxi začal nyní pracovat v naší firmě jako konzultant. 
Mladší syn Vít studuje na Newton College v Brně ekonomi-
ku a podnikání.

V dětství jsem hrával fotbal za žáky i za dorost Sokola Šla-
panice, ale zdravotní důvody ukončily mé amatérské spor-
tovní snažení. Od té doby se sportu věnuji sice pravidelně 
a poměrně často, ale pouze na rekreační úrovni – tenisu, 
lyžování a golfu. Mám rád cestování a ani poměrně časté 
služební cesty do zahraničí mi ho zatím nedokázaly zpro-
tivit. K životu patří také dobročinné aktivity – v mém pří-

padě uskutečňované zpravidla prostřednictvím Rotary klu-
bu Brno, jehož jsem od roku 1992 členem.

V roce 1994 jsem byl poprvé zvolen do Zastupitelstva města 
Šlapanice, tehdy jako nezávislý kandidát na kandidátce ODS. 
Stejně tak tomu bylo v roce 1998, kdy jsem byl navíc zvolen 
členem rady města. Krátce po volbách jsem se pak rozhodl 
vstoupit do ODS, a to zejména proto, že ODS, přes všechny 
možné výhrady, je podle mého názoru jedinou pravicovou 
stranou v naší politice. Jsem přesvědčen, že svobodný člověk 
nemůže jen pasívně čekat, co mu jeho okolí, resp. společnost 
dá, a kritizovat, že dostal málo. 

Do zastupitelstva města jsem byl též zvolen v roce 2002 
a stejně tak při posledních komunálních volbách v roce 
2006. V tomto posledním volebním období jsem také opět 
členem rady města. Snažím se, aby v rámci možností, které 
máme, byly Šlapanice místem, kde se dá slušně žít, pracovat 
i podnikat. V tomto volebním období se chci zejména přiči-
nit o lepší fungování městského úřadu.

Informace z �4. až �6. jednání Rady města Šlapanice
Na svých jednáních přijala rada měs-

ta v posledních týdnech mimo jiné 
následující závěry:

34. jednání – 23. 1 . 2008
– schválila poskytnutí účelového pří-
spěvku na činnost výtvarného obo-
ru Gymnázia a ZUŠ Šlapanice ve výši  
2 500 Kč;
– vzala na vědomí přehled činnosti 
JSDH Šlapanice za rok 2007;
– schválila žádost Akademie J. A. 
Komenského, o. s., Regionální pora-
denské a vzdělávací centrum Brno, na 
pořádání kurzu pro seniory ve dnech 
25. 8.–29. 8. 2008 v prostorách spole-
čenské místnosti DPS;
– schválila žádost SDH Podolí o pro-
nájem sálu KD Bedřichovice dne 2. 2. 
2008 se zpoplatněním podle OZV  
č. 1/2007 se zálohou 1000 Kč;
– schválila žádost Společenství vlast-
níků 1422 se sídlem Brněnská č. 1423, 
Šlapanice, o umístění stavby (4 ukotve-
ní lodžií) na parcele v majetku města 
v souvislosti s opravou a moderniza-
cí panelového domu Brněnská 1422, 
1423, 1424 a 1425;
– schválila Dodatek č. 2 smlouvy o dílo 
na dodávku stavebních prací na akci 
„Nástavba Mateřské školy Havlíčko-
va“;
– schválila konání 2. městského plesu 
v termínu 10. 1. 2009, pověřila odbor 
finanční zapracovat do návrhu rozpo- 

čtu pro rok 2009 předpokládané nákla-
dy a pověřila kancelář starosty – skupi-
nu PR ve spolupráci s komisí pro kul-
turu, tradice a cestovní ruch organizací 
plesu a předložením scénáře do 30. 9. 
2008;
– schválila Smlouvou o budoucí smlouvě 
s Povodím Moravy, a. s., o zřízení práva 
odpovídajícího věcnému břemeni;
– provedla rozpočtové opatření č. 1 
zvýšením rozpočtu o 88 335 000 Kč – 
mj. přijetí dotací na výplatu příspěv-
ku na péči, výplatu sociálních dávek 
pro těžce zdravotně postižené a dávky 
pomoci v hmotné nouzi – a doporučila 
ho zastupitelstvu města ke schválení;
– schválila smlouvy o zřízení práv odpo-
vídajících věcným břemenům v lokalitě 
výstavby 20 rodinných domků a v loka-
litě Hybešovy ul. – přípojka NN pro 
firmu CEDR – mezi společností E.ON 
Distribuce, a. s., a městem Šlapanice;
– schválila smlouvu o smlouvě budou-
cí o zřízení věcného břemene – akce 
vybudování telekomunikačního vedení 
pro měnírnu DPmB – mezi společností 
Telefónica O2 Czech Republic, a. s., 
a městem Šlapanice za podmínky, 
že nebude dotčeno rozšíření přilehlé 
komunikace ul. Brněnské o jeden jízd-
ní pruh na přilehlé straně a nebude 
dotčeno zahuštění zeleně pro ochranu 
přilehlého bytového domu proti hluku;
– schválila dar Kynologickému klubu 
ve výši 20 000 Kč.

35. jednání – 6. 2. 2008
– schválila pořadí vybraných zájem-
ců z nabídkového řízení na odprodej 
části pozemku p. č. PK 2406 a rozhod-
la pokračovat v jednáních o uzavření 
budoucí kupní smlouvy s Real Park, 
spol. s r. o., Brno;
– schválila prohlášení vedení města 
k certifikaci ISO a uložila tajemníkovi 
seznámit s tímto prohlášením všechny 
zaměstnance MěÚ;
– doporučila zastupitelstvu schválit 
program prevence kriminality ve měs-
tě Šlapanice na rok 2008, zřídit pra-
covní skupinu prevence kriminality ve 
složení Bc. O. Krištof, Mgr. S. Střechov-
ská, Mgr. D. Zedníková, J. Šunková, 
Mgr. A. Trundová a jmenovala Mgr. D. 
Zedníkovou zodpovědným pracovní-
kem za tuto oblast;
– schválila účelovou dotaci MŠ Zahrád-
ka ve výši 15 000 Kč na komplexní řeše-
ní telefonního propojení v rámci celé 
budovy i v přilehlých prostorách; 
– schválila žádost MUDr. J. Hodka, 
v zastoupení střediska JUNÁK Šlapani-
ce, o užívání městského parku zdarma, 
s vratnou kaucí 1000 Kč ve dnech 16. 5. 
až 17. 5. 2008 pro sportovně znalostní 
závod dětí;
– schválila žádost B. Doležala, Bučo-
vice, o užívání veřejného prostranství –  
městského parku – ve dnech 22. 3.  
až 31. 3. 2008 pro hostování lunapar-
ku;
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– schválila firmu RTS, a. s., k zorgani-
zování výběrového řízení zakázky na 
dodavatele cisternové automobilní stří-
kačky CAS pro Jednotku sboru dob-
rovolných hasičů Šlapanice a schválila 
složení komise pro výběr dodavatele;
– uložila odboru investic a správy 
majetku vyvěsit záměr na směnu části 
pozemků p. č. 1904 a p. č. 1907/1 včetně 
budov na nich stojících v majetku města 
Šlapanice o celkové výměře 91 m2 za 
část pozemku p. č. 1907/2 v majetku 
ICEC Šlapanice, a. s., o celkové výměře 
124 m2 (náprava chyby privatizačního 
projektu Brněnských papíren, závod 
Šlapanice, ve smyslu nesprávného urče-
ní části privatizovaného majetku);
– schválila projektové řešení veřejného 
osvětlení v ulicích Kollárově, části Bez-
ručovy a Nerudovy podle předložených 
situačních plánů, totéž i v ulici Komen-
ského s vybudováním odbočky k pále-
nici s osazením tří stožárů veřejného 
osvětlení a zachování venkovního 
vedení a stožárů veřejného osvětlení 
v uličce ke konečné trolejbusu;
– schválila žádost P. Vinčara o užívání 
veřejného prostranství na ul. Kalvodově 
o umístění nápojového automatu na 
nealkoholické nápoje, který by byl 
postaven za novinový stánek směrem 
k restauraci Radnice;
– schválila použití finančních prostřed-
ků ZŠ Šlapanice ve výši 100 000 Kč na 
nákup nového kotle do jídelny ZŠ;
– ze dvou zájemců schválila proná-
jem nebytových prostor – likusového 
objektu v areálu ICEC Šlapanice, a. s., 
panu T. Hořínkovi, Brno, za cenu  
20 000 Kč/rok na dobu neurčitou 
s výpovědní lhůtou 6 měsíců;
– schválila udělení výjimky MŠ Zahrád-
ka pro školní rok 2008/2009 o navýšení 
počtu dětí v jednotlivých třídách z 24 
na 25;
– uložila odboru investic a správy 
majetku vyvěsit záměr na odprodej 
pozemků v lokalitě Brněnská pole 
firmě CTP Invest, spol. s r. o., a to 
v návaznosti na závazkové smlouvy 
uzavřené 17. 1. 2006 mezi touto firmou 
a městem Šlapanice ve věci budoucího 
odprodeje pozemků v lokalitě připra-
vované průmyslové zóny a v souvislosti 
s přípravou nového smluvního vzta-
hu, který bude respektovat původní 
dohody i podmínky nově uzavíraných 

dodatků smluv s ostatními vlastníky 
v této lokalitě.

36. jednání – 27. 2. 2008
– doporučila zastupitelstvu schválit 
rozšíření pracovní skupiny prevence 
kriminality o zástupce PČR OO Šla-
panice, o pracovníka v protidrogové 
oblasti (Mgr. R. Šmédeková), o zástup-
ce Gymnázia Šlapanice (Mgr. P. Urík) 
a o zástupce vedení města (Pavel 
Horák);
– schválila udělení výjimky MŠ Hvěz-
dička pro školní rok 2008/2009 týkající 
se navýšení počtu dětí v jednotlivých 
třídách z počtu 24 na 25;
– na základě vyčíslení výše nákladů 
(cca 1 mil. Kč) zamítla požadavek na 
vybudování zastávek IDS v lokalitě 
Padělky;
– schválila smlouvu o poskytnutí dota-
ce 2500 Kč na krytí nákladů spoje-
ných s výrobou keramického náměstí 
mezi městem Šlapanice a gymnáziem 
a ZUŠ;
– schválila smlouvu mezi městem Šla-
panice a Kynologickým klubem Šla-
panice o poskytnutí finančního daru 
20 000 Kč z rozpočtu města k částečné 
úhradě nákladů spojených se zateple-
ním klubovny;
– vzala na vědomí závěry inventariza-
ce majetku, pohledávek a závazků za 
rok 2007 a uložila Škodní a likvidační 
komisi projednat návrhy na vyřaze-
ní majetku a předložit radě návrhy na 
opatření;
– schválila rozdělení hospodářského 
výsledku zřizovaných příspěvkových 
organizací za rok 2007 a uložila vedou-
cí Poradny pro manželství, rodinu 
a dítě předložit mimo jiné zdůvodnění 
záporného hospodářského výsledku za 
rok 2007 a rozdílu vůči plánovanému 
rozpočtu pro rok 2007;
– schválila žádost MŠ Zahrádka a Hvěz-
dička o osvobození od placení školné-
ho v průběhu letních prázdnin, pokud 
bude dítě předem odhlášeno a v daném 
měsíci ani jeden den nenavštíví mateř-
skou školu;
– doporučila zastupitelstvu ke schvá-
lení smlouvu o prodeji parcely č. KN 
2771/7 (o výměře 20 m²) pí Bc. S. Kyse-
lové na výstavbu garáže za cenu 1600 
Kč/m2;
– uložila vyvěsit záměr na pronájem 

parcely č. KN 2756/28 (o výměře 70 m²); 
– schválila žádost firmy SOMAK PLUS, 
s. r. o., Šlapanice, na umístění dvou kusů 
reklamních tabulí na sloupy veřejného 
osvětlení na ul. Brněnské;
– uložila vyvěsit záměr na prodej par-
cely č. PK 3202 (446 m²) a p. č. PK 3413 
(53 m²);
– vyhověla žádosti společnosti UniCab, 
s. r. o., provozovna Šlapanice, na umístě-
ní dvou směrových tabulí na ul. Čecho-
va – Švehlova a Brněnská – Čechova;
– uložila starostovi ve spolupráci 
s finančním výborem připravit návrh 
na rozdělení dotací neziskovým orga-
nizacím pro rok 2008 podle stanove-
ných pravidel;
– schválila uzavření veřejnoprávních 
smluv pro přestupkovou agendu na 
dobu neurčitou s obcemi Mokrá-Horá-
kov, Moravany, Podolí a Rebešovice;
– jmenovala Ing. Radovana Pospíchala 
do funkce vedoucího odboru investic 
a správy majetku s účinností od 1. 3. 
2008;
– stanovila termín zasedání zastupitel-
stva města na 26. 3. 2008.

VE ZKRATCE:
Vážení spoluobčané, 
žádáme vás o pochopení a tolero-
vání navezených hromad ornice po 
městě . V loňském roce byly totiž 
zahájeny postupné úpravy a rekul-
tivace zelených ploch ve městě . Pro 
tyto práce jsme museli zajistit velký 
objem ornice . Tuto lze však získat 
pouze v rámci nově zahajovaných 
staveb se skrývkou ornice . Protože 
je nutné ji odebírat jednorázově 
v době, kdy je na staveništi k dispo-
zici, bylo nutné ji rozmístit na určitá 
místa ve městě, jejichž okolí bude-
me postupně upravovat . Navezená 
množství není bohužel kapacitně 
možné rozprostřít okamžitě . Úpra-
vy ploch se budeme snažit zajistit 
co nejdříve v průběhu tohoto roku .
Za pochopení děkují pracovníci 
společnosti SATESO, s . r . o .

VE ZKRATCE:
V souvislosti s rozšířením dálnice 
D1 byla hloubkovou studií proká-
zána řádná ochrana zastavěného 
území Bedřichovic .
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8. zasedání ze dne 13. 12. 2007
Zastupitelstvo města schvaluje:
– Rozpočtová opatření dle příloh s cel-
kovou změnou objemu finančních 
prostředků na straně příjmů a výda-
jů: č. 5 navýšení o 10 223 400 Kč, č. 6 
navýšení o 69 015 200 Kč, č. 7 navýšení  
o 472 800 Kč, č. 8 snížení o 34 819 700 
Kč, č. 9  zvýšení o 180 000 Kč, č. 10 zvý-
šení o 159 600 Kč.
– Smlouvu o prodeji nemovi- 
tosti – části pozemku p.č. 3593/1 o cel-
kové  výměře 53 m² v k. ú. Šlapanice 
u Brna, obec Šlapanice, z vlastnictví 
města Šlapanice do vlastnictví firmy 
Zone Invest, a. s., za dohodnutou cenu 
1 090 Kč/m².
– Příspěvek na financování systému 
IDS JMK pro rok 2008 v členění: 
1. standard (na základě čl. V Smlouvy 
o zajištění financování systému IDS 
JMK) v částce 330 900 Kč, 
2. nadstandard (na základě Dodatku  
č. 4 Smlouvy o zajištění financování sy-
stému IDS JMK), tj. podíl na výkonech 
na lince 96, v částce 785 333 Kč. 
Celkový příspěvek města na financová-
ní systému IDS JMK pro rok 2008 činí 
1 116 233 Kč. 
– Prodej pozemků KN p. č. 305/1 
(65 m²); p. č. 306/1 (55 m²); p. č. 307/1 
(34 m²); p. č. 308/1 (88 m²) v k. ú. Šla-
panice u Brna, obec Šlapanice z vlast-
nictví města do vlastnictví Ing. Lenky 
Dvořákové za cenu 120 Kč/m².
– Prodej části pozemků p. č. 3593/16, 
ostatní plocha, o výměře 24 m2;  
p. č. 3572/10, ostatní plocha, o výměře 
44 m²; p. č. 3572/22, ostatní plocha, 

o výměře 32 m²; p. č. 3572/22, ostatní 
plocha, o výměře 36 m², k. ú. Šlapanice 
u Brna, z vlastnictví města Šlapanice, 
do vlastnictví vlastníkům jednotek ve 
výši spoluvlastnického podílu odpoví-
dající velikosti spoluvlastnického podí-
lu na společných částech domů na ul. 
Brněnské ve Šlapanicích za cenu ve výši 
120 Kč/m².
– Smlouvu o směně pozemku p. č. KN 
267/6 (o výměře 78 m²) v k. ú. Šlapanice 
u Brna – ve vlastnictví města a pozemků 
p. č. KN 262/22 (o výměře 57 m²) v k. ú. 
Šlapanice u Brna a p. č. KN 262/23 
(o výměře 2 m²) v k. ú. Šlapanice u Br-
na – oba ve vlastnictví KOMFORT,  
a. s., Nové sady 946/30, Brno, s doplat-
kem ve výši 4 840 Kč ve prospěch města. 
– Dokrytí kupní ceny CAS z rozpočtu 
roku 2008 města ve výši 2,8 mil. Kč.
– Zrušení bez náhrady OZV č. 5/2006 
o místním poplatku za povolení k vjez-
du s motorovým vozidlem do vybra-
ných částí města Šlapanice a místní části 
Bedřichovice.
– Uzavření plánovací smlouvy mezi 
společností Brněnská pole, a. s., a měs-
tem Šlapanice, jejímž předmětem je 
zajištění vybudování veřejné dopravní 
a technické infrastruktury a nezbytné 
občanské vybavenosti v souvislosti 
s realizací bytového souboru „Brněn-
ská pole“ I. a II. etapy, přičemž smlou-
va svým charakterem splňuje znaky 
smlouvy o smlouvě budoucí darovací. 
Zastupitelstvo města ukládá:
– Starostovi vést jednání o rozšíře-
ní komunikace po jižní straně ulice 
Brněnské a nikoliv po její severní straně. 

9. zasedání ze dne 21. 12. 2007
Zastupitelstvo města schvaluje:
– Prominutí pohledávky Poradny pro 
manželství, rodinu a dítě, IČ 67009085, 
ve výši 185 999 Kč.
– Navýšení investičního příspěvku 
pro SVK Šlapanicko. Celková částka je  
7 937 617 Kč.
– Rozpočet na rok 2008 v příjmové 
a výdajové části ve výši 153 048 000 
Kč.
– Rozpočtový výhled na roky  
2008–2016.
– Pověření starosty k provedení rozpo-
čtových opatření v období od poslední-
ho jednání rady v roce 2007 do konce 
roku 2007. Rozpočtová opatření budou 
předložena ke schválení na nejbližším 
zasedání zastupitelstva města v roce 
2008.
– Nové termíny k vyřízení nápravných 
opatření
a) v kauze Private Investors termín 31. 
8. 2008,
b) v kauze Ambiente termín 30. 6. 2008.
Zastupitelstvo nechvaluje:
– Pověření RM k provádění rozpo-
čtových opatření s platností do konce 
tohoto volebního období.
Zastupitelstvo ukládá:
– Základní škole Šlapanice převést 
odvod částky 371 875 Kč z investičního 
fondu, dle zákona 250/2000 Sb., v plat-
ném znění, § 30, odst. 4 do rozpočtu 
zřizovatele města Šlapanice za uhrazení 
faktur za Projekt rekonstrukce budovy 
„B“ základní školy.

Výběr z usnesení Zastupitelstva města Šlapanice

PŘIPRAVUJEME:
– promenádní koncert ke Dni matek 
dechové hudby Kateřinka na Masary-
kově náměstí dne 11 . 5 . 2008;
– odpoledne s dechovou hudbou Šlapa-
nice na Masarykově náměstí dne 25 . 5 . 
2008 .
Bližší informace na plakátech .
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V polovině roku 2006 získal MěÚ 
Šlapanice dva certifikáty ISO týkající 
se managementu kvality a bezpečnosti 
informací. Účelem systému certifikace 
ISO je dodržování požadavků vycháze-
jících z mezinárodně platných norem 
v příslušných oblastech činnosti orga-
nizace a konkretizujících pravidel, kte-
rá jsou stanovena naším MěÚ. Jde mj. 
také o ujednocení a popis pracovních 
postupů a tím o zdokonalení realizova-
ných činností. Cílem je zavádění snad-
nější a lepší komunikace mezi úřadem 
a občany, ale také zkvalitňování vnitřní-
ho chodu a provozu úřadu samotného.

Podle nastavených pravidel a smlouvy 
uzavřené s certifikační společností musí 
do jednoho roku proběhnout kontrolní 
audit, který zhodnotí oprávnění uží-
vat certifikáty. Pro systém bezpečnos-
ti informací vyšla na jaře r. 2007 nová 
norma, která požaduje zcela jiný přístup 
k problematice kontroly. Stav vnitřních 
předpisů MěÚ a zejména jejich plně-
ní před rokem neumožňovalo vyhovět 
veškerým stanoveným požadavkům. 
Nebylo tedy ani možné jednu certifikaci 

obhájit a druhou nově zajistit. Kolektiv-
ní rozhodnutí rady města proto stano-
vilo cíl: opětovně dosáhnout a udržet si 
oba certifikáty.

Následovala půlroční usilovná práce 
na analýzách procesů, úpravě stávajících 
a tvorbě nových vnitřních předpisů. Ve 
výběrovém řízení byla vybrána certifi-
kační firma, která provedla v prosinci 
2007 předběžný a v lednu 2008 úspěšný 
certifikační audit na obě oblasti proble-
matiky. Šlapanický městský úřad se tedy 
opětovně zařadil mezi nemnoho měst-
ských a magistrátních úřadů v ČR, které 
vlastní a užívají uvedené vizitky kvality 
i prestiže. 

Být v této elitní společnosti však 
nepředstavuje jen aktivitu vedenou 
a směřující k dosažení certifikace. Je to 
proces stálého sledování, vyhodnocová-
ní a zkvalitňování práce úředníků i úřa-
du. Velmi důležitou součástí tohoto pro-
cesu je opětovné zapojení našeho úřadu 
do projektu BI 2005 (Benchmarkingová 
iniciativa 2005). V rámci tohoto projek-
tu je již několik let sledováno celkem 
54 procesů obdobně probíhajících na 

dalších asi 80 městských úřadech s roz-
šířenou působností. Poskytovaná data 
k centrálnímu zpracování jsou význam-
nou součástí jak pro vlastní analýzy 
funkčnosti vnitřního systému úřadu, tak 
pro porovnání efektivnosti a produktivi-
ty mezi jednotlivými úřady stejné nebo 
různé velikosti. 

Závěrem chci konstatovat, že se mi 
v této oblasti podařilo navázat na pře-
rušenou práci po mém předchůdci. 
S pohledem do budoucnosti jsem pře-
svědčen, že jak zavádění norem ISO, 
tak benchmarking budou na městských 
úřadech zaváděny stále častěji a v neda-
leké budoucnosti se stanou pro každý 
tento úřad nezbytností. Spolu se zákony 
totiž garantují rozšiřování, zkvalitňová-
ní i zefektivňování služeb na našich úřa-
dech. To by mělo být jedním z cílů jak 
pro volené samosprávy, tak pro úřední-
ky státní správy. Jsem tedy rád, že šlapa-
nický městský úřad patří mezi ty pokro-
kovější, které se podílí na stanovování 
trendů rozvoje v oblasti veřejné správy. 

Ing. Václav Hrabálek
tajemník MÚ Šlapanice 

Certifikáty ISO na městském úřadě

Jednou z komisí zřizovaných radou 
našeho města je komise sociální a zdra-
votní. Rok jsme se scházeli pravidelně 
každé poslední pondělí v měsíci, od 
února letošního roku se setkáváme 
podle potřeby.

Jejími členy jsou: Jiřina Burianová, 
Markéta Jašková, MUDr. Eva Jiráčková, 
Alois Kepák, Marie Králová, Dana 
Svobodová, Jana Šunková, doc. PhDr. 
Tomáš Urbánek, Ph.D., MUDr. Dalibor 
Zeman.

V loňském roce jsme ve spolupráci se 
základní školou organizovali kurz první 
pomoci pro žáky prvního stupně naší 
ZŠ. Tato akce se konala jedno červnové 
dopoledne na školním hřišti, kam přijel 
i sanitní vůz záchranné služby, který si 
děti mohly prohlédnout.

V listopadu se akce opakovala, a to 
pro žáky sedmých ročníků. Tento kurz 
již probíhal v jednotlivých třídách.

Velký dík patří MUDr. Evě Jiráčkové 
a MUDr. Daliboru Zemanovi, lékařům 
z naší komise, kteří těmto akcím oběto-
vali svůj volný čas.

Pro imobilní občany jsme zajistili 
umístění invalidního vozíku na zdra-
votní středisko. Invalidní vozík slouží 
všem pacientům, kteří se potřebují 
dostat z parkoviště do ordinace a jejich 
zdravotní stav jim to nedovoluje. Vozík 
je umístěn v suterénu zdravotního 
střediska a klíče k jeho odemčení jsou 
k dispozici v ordinacích lékařů.

Jménem komise a jménem těch, pro 
které je transport z parkoviště k lékaři 
obtížný a využijí invalidního vozíku, 
bych chtěla poděkovat panu Matulovi, 
který tento invalidní vozík věnoval.

Marie Králová
předsedkyně

Z činnosti komise sociální a zdravotní

VE ZKRATCE:
Děkujeme občanům, kteří na 
základě stavebního povolení 
vybudovali přípojky splaškové 
kanalizace ke svým nemovitos-
tem . Upozorňujeme, že ve smys-
lu znění zákona o vodovodech a 
kanalizacích jsou také vlastníky 
kanalizační přípojky připojené 
na kanalizaci . V mnohých přípa-
dech v důsledku nedostatečného 
zhutnění zásypu výkopů dochá-
zí zvláště po zimním období k 
poklesu zeminy v plochách veřej-
ného prostranství a k propadům 
chodníků . Žádáme majitele tako-
výchto přípojek, aby neprodleně 
uvedli stavbou dotčené pozemky 
a chodníky do původního stavu a 
to dosypáním, zhutněním a pře-
ložkou potřebné části chodníku .
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Městský úřad aktuálně:

Městský úřad Šlapanice
Masarykovo náměstí 7
664 51 Šlapanice
tel.: 533 304 315
fax: 544 228 096
e-mail: sekretariat@slapanice.cz

pracoviště Brno:
Městský úřad Šlapanice
pracoviště Brno
Opuštěná 2
656 70 Brno
tel.: 533 304 111
fax: 533 304 818
e-mail: sekretariat.brno@slapanice.cz

Úřední hodiny:
pondělí 8.00–17.00
středa 8.00–17.00

Odbor dopravy:
pracoviště Brno, Opuštěná 2
pondělí 8.00–17.00
úterý 8.00–14.00
středa 8.00–17.00

Odbor vnitřních věcí 
(občanské průkazy, cestovní doklady, 
evidence obyvatel):
pondělí 8.00–17.00
úterý 8.00–13.00
středa 8.00–17.00
čtvrtek 8.00–12.00
pátek – přepážky pro veřejnost uzavřeny

VE ZKRATCE:
Žádáme občany Šlapanic a Bedřichovic, kteří 
ještě nejsou přepojeni na nově vybudovanou 
splaškovou kanalizaci, aby tak v jarních měsících 
neprodleně učinili .
Termín pro napojení jednotlivých nemovitostí již 
v loňském roce vypršel .
Svazek pro vodovody a kanalizace – Šlapanicko

Z rozhodnutí rady Města Šlapanice bude 

MěÚ Šlapanice Masarykovo nám . 100/7 

i pracoviště Brno Opuštěná 9/2 

ve dnech 2 . a 9 . 5 . 2008 uzavřen .
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ZE ZÁPISNÍKU MĚSTSKÉ POLICIE (MP)

9. 3. jsme předali Policii ČR osobu v pátrání. Kontrola 
probíhala v nočních hodinách. Policie rovněž zkontrolovala 
autorádia, která měl dotyčný u sebe, a věci převzala.

Upozorňujeme na podomní prodejce
Upozorňujeme zejména starší občany na výskyt osob, které 

se podvodným způsobem s vymyšlenou záminkou s odka-
zem na různé úřady snaží dostat do bytů a domů zde ve Šla-
panicích. 

V případě zjištění nebo podezření na jejich pohyb nebo 
vozidlo prosíme o podání neprodlené informace na zdejší 
Obvodní oddělení Policie ČR ve Šlapanicích nebo na Měst-
skou policii Šlapanice. 

Černá skládka
Zjistili jsme původce černé skládky na ulici Čechově. Jed-

nalo se o stavební suť. Přestupce následně odpad odvezl a věc 
uvedl do původního stavu. Na případu jsme spolupracovali 
s OISM Městského úřadu Šlapanice a společností SATESO,  
s. r. o.

Vybudování regionálního kamerového systému na Šla-
panicku. 

Vypracovali jsme projekt na kamerový systém. V polovi-
ně února jsme ho zaslali na ministerstvo vnitra a zažádali 
o dotaci ve výši 1 431 000 Kč.

Doporučujeme rodičům, aby upozornili děti na případy 
opakovaného odcizení litinových poklopů od kanalizačního 
sběrače podél toku Říčky. Nebezpečí je velké, protože sběrače 
jsou v hloubce 5–7 m. Krádeže byly zjištěny jak na katas- 
trálním území Šlapanic, tak i Podolí. V těchto případech 
byly litinové poklopy nahrazeny betonovými.

Oceňujeme aktivní přístup všech občanů, kteří se na nás 
obracejí ve snaze zlepšit životní prostředí, pořádek a doprav-
ní situaci ve Šlapanicích. 

Upozorňujeme řidiče, že zase začínáme měřit. Dodržujte dopravní značení! 

Černá skládka v ornici u Žuráně – 5. 3. 2008

7. 3. 2008 v odpoledních hodinách 
Součinnostní akce kácení stromu na Nádražní ulici s JSDH 

Šlapanice a ve spolupráci s firmou SATESO, s. r. o., Šlapanice.
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Zamyšlení ke Dni vody
Ve středu 19. března se sešli v Tišnově vodohospodá-

ři, zástupci státní správy, samosprávy i představitelé firem 
a institucí zabývající se problematikou vodního hospodářství 
v rámci oslav regionálního Dne vody.

Světový den vody se slaví od roku 1992 a Valné shromáždění  
OSN jej stanovilo na 22. březen jako příležitost k zamyšlení 
nad ochranou a využíváním vody v celosvětovém měřít-
ku. Každý rok připomíná široké veřejnosti, že voda je nej-
důležitějším přírodním zdrojem a její ochrana je nutná pro 
samotné přežití lidstva.

Voda – její cena a její hodnota. To zůstane trvalým námě-
tem k úvahám, sporům, výzvou k hledání přiměřených řešení 
v rovině ekonomické i politické.

V jedné studii Světové zdravotnické organizace byla v roce 
2003 definována úroveň poskytovaných služeb v zásobování 
pitnou vodou. Jako „základní“ přístup je stanovena situace, 
kdy průměrný odběr pravděpodobně nepřekročí 20 l na spo-
třebitele a den, pitná voda je dostupná ve vzdálenosti 100 až 
1000 metrů, nelze uspokojivě zaručit praní prádla a koupání, 
a proto existuje vysoké zdravotní riziko. Za „optimální“ pří-
stup autoři studie považují situaci, kdy je garantován průměr-
ný odběr nejméně 100 l na spotřebitele a den, voda je dodá-
vaná nepřetržitě z více kohoutků, jsou uspokojeny všechny 
hygienické potřeby – zdravotní riziko je velmi nízké. 

Pro mnoho lidí na naší planetě je tento „optimální“ pří-
stup k pitné vodě pouhý sen, často se i „základní“ přístup 
považuje za nadstandardní situaci, za určitý druh luxusu. My 
si podle této definice nepochybně užíváme vodního luxu-
su. Nabízí se však otázka, zda má být luxus poskytován  
za – v uvozovkách – „levné“ ceny. Je vůbec možné nějak 
měřit úroveň ceny vody? A k čemu je to dobré? Potřebuje-
me zajistit dostupnost vody pro všechny, cena vody ovšem 
nemůže být nízká za každou cenu. Obvykle říkáme, že je ve 
veřejném zájmu dodržet sociální únosnost ceny vody. Doká-
zali jsme již stanovit národní definici, která umožňuje tuto 
sociálně únosnou cenu vypočítat.     

Jako prahová hodnota byla zvolena hodnota dvou pro-
cent průměrných čistých příjmů domácností v daném kraji 
jako maximální sociálně přípustná výše výdajů na vodohos-
podářské služby (tedy platby za vodné a stočné). Tento práh 
koresponduje na celostátní úrovní s limitem cca 4,6 % celko-
vých čistých příjmů nejchudších 10 % domácností. Podstatná 
část území naší republiky ještě nedosahuje této hranice 
sociální únosnosti, i když velmi často slyšíme – více je to 
sdělováno v mediálním světě, že voda je u nás drahá. Ve sku-
tečnosti je voda více než drahá, ona je totiž cenná. Tak cen-
ná, že bez ní nedokážeme existovat. 

A přitom voda není vůbec tak obyčejná věc, jak by se nám 
mohlo zdát. Má i svoji zvláštní chemickou hodnotu. Voda se 
chová v rozporu s jinak fungujícími teoriemi, vyplývajícími 
ze zákonitostí periodické tabulky prvků. Voda není jedova-
tá. Že to ví přece každý? Z chemického hlediska to ale není 
v žádném případě samozřejmostí. Všechny sloučeniny prvků 
šesté skupiny periodické tabulky prvků s vodíkem, kam pat-
ří i voda, jsou silně jedovaté – s jedinou výjimkou, a tou je 
voda. 

Většina látek se při ochlazování smršťuje, ale u vody to pro-
bíhá pouze do teploty plus 4 stupně Celsia. Při dalším ochla-
zování se opět rozpíná, takže led potom dokáže plavat na 
teplejší vodě. Proto se vytváří na vodě ochranná vrstva, pod 
kterou jsou před mrazem chráněny vodní organismy. 

Schopnost vody uchovávat teplo dosahuje svého minima 
v rozmezí 35 až 36 stupňů Celsia. A to je právě teplota lidské-
ho těla, kterou dokážeme udržovat cirkulací tekutin a odpa-
řováním vody. Při této teplotě lidského těla potřebuje voda 
ke zvýšení teploty o jeden stupeň nejméně tepla, je tedy nej-
snazší ji zahřát.    

Ottův slovník naučný z roku 1907 ukončuje heslo Vodá-
renství slovy: Dnes města států civilizovaných předstihují 
se v řádném zásobování vodou a stav vodovodů městských 
pokládá se za měřítko vzdělanosti a bohatství jejich oby-
vatelstva. Můžeme si jen přát, aby to platilo i pro další dese-
tiletí.

Když se naše oči podívají na klidnou hladinu vody, ve které 
se zrcadlí nebe, tak se možná začneme dívat někam naho-
ru, místo toho, abychom se dívali jen dovnitř do sebe. Tak 
nás voda vlastně nutí, abychom se nedívali jen na svůj obraz, 
ale dělali místo v sobě pro ty druhé. Abychom si uměli vážit 
něčeho, co je tak všední, jako je voda, a na druhou stranu tak 
vzácné, že to chybí stovkám miliónů lidí na této planetě. 

A to vše je voda, možná ještě mnohem více.   
     Ing.Václav Horák
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Vážení spoluobčané, chovatelé psů,
dovolte, abychom Vás požádali o spo-

lupráci při udržování čistoty města Šla-
panice, předali Vám několik informací 
a připomněli některé povinnosti, které 
buď legislativně, nebo společensky vy-
plývají ze skutečnosti, že jste chovateli 
našich společníků a přátel, psů.

Pes je ve většině případů přítelem 
a pomocníkem člověka, mohou však 
vznikat situace, kdy tomu tak není 
a vzniknou problémy chovateli i jeho 
okolí. Příčinou ve většině případů není 
pes, ale to, jak je chovatelem veden.

Pes je domácí zvíře, tím je určen jeho 
život i místo pobytu. V městském pro-
středí se převážně pohybuje na soukro-
mých plochách nebo veřejných pro-
stranstvích.  Jeho život a pohyb, zvláště 
na veřejných prostranstvích, vyžaduje 
dodržování určitých pravidel. Tato pra-
vidla legislativní, zdravotně-hygienická 
nebo společenská je nutno dodržovat ne 
pro znepříjemňování života chovatelů 
a psů, ale abychom předešli mnohdy 
vysoce nebezpečným situacím a dopa-
dům na lidi a zvláště na děti. 

Jedním z vysoce hygienicky negativ-
ních dopadů je výskyt psích exkrementů 
na volných prostranstvích, které ve vel-
ké většině chovatelé neuklízejí. 

Pomineme-li estetické hledisko „zkráš- 
lení“ životního prostředí, představuje 
výskyt psích exkrementů na veřejných 
plochách vážné zdravotní riziko pro 
všechny, kteří s výkaly přijdou do styku 
(zvláště malé děti, které v tomto období 
života jsou svým vzrůstem a schopnost-
mi odsouzeny se většinou pohybovat 
právě při zemi v tomto jinými připra-
veném „životním prostředí“). V návaz-
nosti na pochody v trávicím traktu psů 
a jejich způsob mapování okolního 
prostředí, jejich výkaly obsahují mnoho 
pro člověka choroboplodných zárodků 
a hůře se rozkládají. (Správně by neměly 
být např. ani kompostovány.)

Řádně nelikvidované psí a kočičí 
exkrementy na veřejných prostranstvích 
nebo dokonce hřištích a dětských pís-
kovištích nepředstavují jen neúnosný 
společenský stav, ale představují reálné 
a velké nebezpečí ohrožení zdravot-
ního stavu lidí, kteří s nimi přijdou do 
styku.  

Psí a kočičí exkrementy obsahují 
invaze schopné zárodky mikroorga-
nismů přenosných na člověka, které ho 
mimořádným způsobem ohrožují na 
zdraví s možnými trvalými následky.

Psí exkrementy:
Při styku s psími exkrementy hrozí 

nákaza larvami škrkavky psí – larvální 
toxokaróza, kdy se larvy ukládají po 
projití zažívacím traktem do mozko-
vých tkání, plic a očí. V důsledku toho 
dochází k jejich trvalému poškození, 
které se projevuje např. poruchami 
vidění, pseudorevmatickými horečka-
mi, poruchami krevního obrazu, atd.

Kočičí exkrementy: 
Při styku s kočičími exkrementy hrozí 

přenos toxoplazmózy, kdy v exkre-
mentech jsou invaze schopné zárodky 
přenosné na člověka. Nejvíce jsou 
ohroženy děti a těhotné ženy, u kterých 
může být důsledkem nakažení defor-
mace lidského plodu až po potraty.

Jak vypadají mnohá veřejná prostran-
ství s neuklízenými psími exkrementy, 

se můžeme denně přesvědčit. O jejich 
výskytu a práci při údržbě veřejných 
ploch by mohli povyprávět pracovníci 
společnosti SATESO. Stav na mnoha 
místech je takový, že jejich práce se  
příčí lidské důstojnosti a nabízí se 
otázka, kde zůstala lidská důstojnost 
chovatelů, kteří se takto chovají.

Lidsky Vás proto vyzýváme a pro-
síme: Nebuďte těmi, kteří po svých 
psech exkrementy neuklízejí!

Mnoho chovatelů se zřejmě nechce 
ponížit k tomu, aby řešili tento úklid, 
a proto bezohledně ponižují všechny 
ostatní lidi k tomu, aby v tomto prostře-
dí žili nebo do něho nemohli a museli 
se mu vyhýbat, i když většina takto 
ničených ploch je budována právě pro 
ně.

Aby byly alespoň na nejvíce cho-
vateli se psy navštěvovaných místech 
vytvořeny základní podmínky pro 
úklid a odložení psích exkrementů, 
i když je to soukromou povinností 
každého chovatele psa úklid zajistit, 
jsou zde postupně osazovány koše na 
psí exkrementy s krytými držáky, ve 
kterých jsou k dispozici plastové sáč-
ky na psí exkrementy, které po jejich 
naplnění lze do koše odložit. 

Rádi bychom také upozornili, že 
poplatek z držení psa placený obci, 
není poplatek za služby, které z něho 
budou hrazeny v souvislosti s existencí 
psa v obci (především za úklid psích 
exkrementů, jak si mnozí chovatelé ke 
své obhajobě poplatek vysvětlují, když 
místo vykonání potřeby psa opouště-
jí bez úklidu), ale jedná se o poplatek 
regulačního typu (proto je obvykle 
odstupňován podle účelu držení psa 
nebo počtu chovaných jedinců).

Pro bezkonfliktní život a pohyb 
psů mezi námi je potřeba dobrovolně 
dodržovat některá základní legislativ-
ní, zdravotněhygienická nebo spole-
čenská pravidla, která si dovolujeme 
všem chovatelům i ostatním občanům 
připomenout:

Chovatel je povinen zabezpečit psa 
tak, aby na veřejných prostranstvích 
nedošlo k újmě na zdraví, škodě na 
majetku, jejich znečištění a aby ani jinak 
neohrožoval nebo neobtěžoval občany. 

Povinnosti chovatele:
1. Na veřejném prostranství je možný 

pohyb jen psům, kteří jsou řádně evi-
dovaní a tato skutečnost je prokazatelná 

Chovatelům psů
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Do 5. čísla Šlapanického zpravodaje v roce 2006 jsem na-
psal příspěvek o ukončené I. etapě regenerace panelových 
bytových domů na sídlišti na Brněnské ulici. V té době byly 
hotové dva domy, během následujících týdnů byl dokončen 
třetí a v polovině loňského roku i čtvrtý.

Že se dílo podařilo po stránce estetické, mohou posoudit 
všichni, kteří do sídliště zavítají; o energetických úsporách, 
které zateplení obvodového pláště a výměna oken přinesly, 
vědí nejlépe uživatelé bytů.

Není ale všem dnům a záměrům konec. Postup prací, 
dosažené výsledky, schůdnost financování převážně z úvěru 
a zejména přijatelnou výši jeho následného splácení sledo-
vali obyvatelé zbývajících domů. V letech před zahájením 
modernizace prvních domů bylo třeba mnoho přesvědčová-
ní, diskusí, osvěty a slov, aby pohnuly k činu; mnohem méně 
jich bylo nutné pronést nyní – příklady táhnou. Prostě platí 
latinské úsloví Verba movent, exempla trahunt. V neoprave-
ných třech domech zjistili, že to jde, a rozhodli se pro podob-
nou ozdravnou kúru svých domů. Ano, jejich, protože tyto 
objekty nikdy nebyly družstevní, ale jsou ve vlastnictví, resp. 
ve spoluvlastnictví v převážné většině těch, kteří v bytech žijí; 
SBD Cíl tyto domy na smluvním základě pouze spravuje.

Jako první se odhodlali k činu obyvatelé tzv. cihlářského 
domu (nad bývalou Lípou – Brněnská 96, 98, 100, 102). Bez-
pochyby je to dáno tím, že v domě existuje už řadu let práv-
nická osoba společenství vlastníků jednotek a že předsedou 
výboru tohoto společenství je člověk, který svou nevděčnou 
funkci bere zodpovědně, umí komunikovat s obyvateli domu 
a zřejmě se mu podařilo do příprav zainteresovat i další členy 
výboru. Vše tedy nasvědčuje tomu, že práce na tomto pane-
lovém domě začnou již během několika týdnů.

Situace v dalších dvou panelácích byla historicky podstat-
ně složitější. Byty tam totiž nebyly v osobním vlastnictví, ale 
celá budova byla ve spoluvlastnictví všech. Teprve v průběhu 
loňského roku – po několika nevydařených či nedotažených 
pokusech v letech předcházejících – se podařilo po řadě 
překážek a problémů přetransformovat stav do „normálu“, 
loni na podzim bylo ustaveno společenství vlastníků domu 
Brněnská 104, 106, 108 a 110 a letos v lednu se provedl stejný 
krok pro dům Brněnská 138, 140, 142 a 144. V obou domech 
je tedy konečně situace, která umožňuje jejich zvoleným 
zástupcům, tj. výboru, resp. předsedovi, jednat s úřady, ban-
kami, dodavateli stavebních prací.

Ani v jednom z těchto dvou domů neotáleli (mám za to, že 
ona transformace ze spoluvlastnictví všeho na osobní vlast-
nictví bytů a spoluvlastnictví společných částí budovy byla 
významně iniciována právě regenerací čtyř družstevních 
domů). V prvním z nich mají již v ruce projekt moderniza-
ce a oprav a jsou ve stadiu zajišťování územního a stavebního 
řízení. Ve druhém budou mít projekt hotový na konci března. 
Je tedy reálné, aby práce na paneláku Brněnská 104–110 zača-
ly v druhé polovině letošního roku. Ani zahájení regenerace 
Brněnské 138–144 není vyloučeno již letos. Po získaných zku-
šenostech vidím největší nebezpečí v případném negativním 
postoji některého z vlastníků. Tím nechci říci, že jiné problé-
my nebudou – jednoduchá nebude ani volba úvěrující banky 
s jednáním o podmínkách úvěrové smlouvy, ani výběr doda-
vatele stavby spojený s laděním smlouvy o dílo. Další problé-
my jsou u obou domů v tom, že si za posledních 10 či 15 let 
zvykli hospodařit „každý vchod na svém písečku“ a teď se 
musí naučit spolu komunikovat a domlouvat jako celý blok.

Nevýhodou všech tří realizací je navíc to, že se za uplynu-
lé dva až tři roky, které uplynuly od zahájení staveb na druž-
stevních domech, zvýšily ceny stavebních prací, sazba DPH 
vzrostla z 5 % na 9 % a zatím je stále zmrazeno přijímání při-
hlášek na státní dotační program PANEL (možná úhrada části 
úroků z úvěru). Nicméně obecně platí, že není na co u těchto 
akcí čekat – ceny energií i nadále porostou, stavební práce rok 
od roku také a DPH ve snížené sazbě je pro tyto práce zatím 
garantováno jen do roku 2010.

Že takto uvažovali nejen obyvatelé bytových domů ve Šlapa-
nicích, ukazuje i to, že SBD Cíl, které obhospodařuje bytový 
fond ve 24 městech a obcích Brna-venkova, dokončilo nebo 
teď, na jaře, dokončuje obdobné renovační akce dvou panelo-
vých domů v Měníně a dvou v Židlochovicích, přičemž další 
dva židlochovické domy se k těmto akcím intenzívně chystají. 
A v dalších lokalitách zatím ještě rozvažují a probírají s naším 
družstvem možnosti řešení.

Přejme si, ať se ve všech třech šlapanických bytových domech 
dílo rozjede a zdárně ukončí a ať všichni jejich aktivní obyva-
telé – zejména členové výborů společenství – mají dostatek 
výdrže, trpělivosti, tolerance a nevzdávání se.

Po uzávěrce. Od 2.4. se opět přijímají žádosti o dotaci z pro-
gramu PANEL, ale výše dotace je poloviční oproti minulým 
letům.

Ing. Václav Sobotka, předseda SBD Cíl

Další panelové domy při vjezdu do Šlapanic 
se připravují na změnu svého vzhledu

evidenční psí známkou, kterou je pes 
viditelně označen.

2. Pohyb psů na veřejném prostranství 
je možný, jen je-li pes pod pravidelným 
preventivním veterinárním dozorem 
a majitel toto může prokázat platným 
zdravotním průkazem psa.

3. Pohyb psů na veřejném prostranství 
je možný jen s použitím vodítka. Vlast-

nosti vodítka (délka a pevnost) musí 
umožňovat účinnou ovladatelnost psa.

4. Není-li osoba, která psa doprovází, 
vzhledem ke svému věku nebo fyzické 
zdatnosti zjevně schopna zajistit účin-
nou ovladatelnost psa pomocí vodítka 
nebo pes má agresívní povahu, je povin-
na použít současně s vodítkem náhu-
bek. Vlastnosti a upevnění náhubku 

musí znemožňovat psovi kousnutí.
5. Osoba doprovázející psa je povinna 

odklidit psí exkrementy, které na veřej-
ném prostranství zanechal jí doprová-
zený pes, a napravit případná poškoze-
ní, která způsobil.

Za pochopení, spolupráci a pomoc 
při udržování města Šlapanice Vám 
děkují pracovníci SATESO, s. r. o.



��

BLAHOPŘEJEME JUBILANTŮM
Lednovým
František Locker 80 let 28. 1. 2008

Únorovým
Jan Boček 80 let 17. 2. 2008
Zora Kunzová 98 let 17. 2. 2008 
Ludmila Skácelová 85 let 19. 2. 2008
Jiří Kyselka 94 let 22. 2. 2008

František a Ludmila Hladíkovi 
zlatá svatba  15. 2. 2008

Březnovým
Květoslava Chládková 80 let 2. 3. 2008
Josef Kurka 93 let 16. 3. 2008
Ludmila Andrášková 85 let 22. 3. 2008

Na zvláštní přání redakce také zpětně blahopřeje
Jan Miklík 84 let 5. 12. 2007

Vzhledem k dotazům čtenářů na to, jakým způsobem se určují 
jubilanti ke zveřejnění, uveřejňujeme postup městského úřadu:
Město Šlapanice zasílá gratulace občanům, kteří se dožívají 50, 60, 65, 
70, 75, 80, 85, 90 let a nad 90 let každý rok.
Občanům, kteří se dožívají 80, 85, 90 let a nad 90 každý rok, chodí 
komise pro občanské záležitosti osobně poblahopřát a předat dár-
kový balíček. Při této osobní návštěvě necháváme podepisovat sou-
hlas se zveřejněním jejich významného jubilea na infokanále nebo 
ve Zpravodaji. Souhlas se zveřejněním svých osobních údajů vydává 
jubilant v souladu s ustanovením § 5 odstavec 2 zákona č. 101/2000 
Sb., o ochraně osobních údajů. Bez písemného souhlasu fyzické oso-
by nelze údaje zveřejňovat. 

Vážení čtenáři Šlapanického zpravodaje, 
děkujeme vám za odpovědi na soutěž z minulého čísla. 

Nové fotografie najdete i v tomto čísle. Aby se mohli zúčast-
nit i občané, kteří nemají e-mailovou adresu, rozšiřujeme 
možnost odevzdávat odpovědi i na podatelnu Městského 
úřadu ve Šlapanicích. Přejeme hodně úspěchů nejen do 
dalších kol soutěže!

Výherce z minulého čísla: 
Pan Miroslav Čakloš, Lidická 4, Šlapanice. 
Srdečně blahopřejeme!

Správné odpovědi: 
Obrázek č. 1 – Ulice Brněnská
Obrázek č. 2 – Spojka ulic Brněnská a Komenského

Z města / Ze školství

Zahrádkový bál
Karneval patří k velmi oblíbeným činnostem dětí, proto 

nemůže chybět mezi akcemi naší MŠ. Letos byl ale trochu 
jiný než jiné roky. Jednak jsme měli k dispozici nový sál, ale 
také proto, že jsme měli objednaný karnevalový program 
,,Zámecký bál“ od manželů Trnkových.

Celá školka se začala od začátku února pečlivě připravovat. 
V některé třídě si povídali o masopustu a hráli masopustní 
hry, v jiné se zase zaměřili na pohádky. Třída Šnečků si při-
pravila karnevalovou dílničku s rodiči, kde si společně vyro-
bili klauny z velkých obálek. Všude byl pilný ruch, abychom 
si vesele vyzdobili třídy a šatny.

V úterý 26. 2. si děti přinesly své kostýmy. Najednou byla 
školka plná oblíbených postav z pohádek a filmů, nechyběla 
ani zvířátka. Ráno si děti ještě chvilku pohrály ve své třídě 
a pak už jsme spěchali do nejhornějšího patra, kde na nás 
čekal zámecký ceremoniář. S jeho pomocí jsme se naučili 
královskou úklonu, kterou jsme přivítali pana krále. Násle-
dovala promenáda masek, pánská a dámská volenka, taneční 
rej. Nechyběla ani karnevalová zámecká hostina, která nám 
dodala sil do dalšího tance. Na závěr jsme se opět úklonou 
rozloučili s panem králem a plni radostných dojmů se rozešli 
do svých tříd.

 MŠ Zahrádka
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Masopustní týden v MŠ Hvězdička
Masopustní období je jakýmsi přelomem mezi zimním 

časem a časem probouzející se přírody. Také v naší mateřské 
škole po vážném období adventu a radostných Vánoc jsme 
děti přiměřenou formou seznámili s tradicí, zvyky a průbě-
hem masopustu. Především že je to období veselí, tance, zpě-
vu, jídla a pití se spoustou taškařic a legrácek. V tomto duchu 
jsme pro děti připravili masopustní týden.

V pondělí byl „zelený den“, protože právě zelená je symbo-
lem nadcházejícího jara. Děti i paní učitelky přišly obleče-
né do něčeho zeleného, vyráběly žabky z papíru nebo zele-
ných plastových lahví, kreslily, co všechno může být zelené, 
a zahrály si hudebně pohybovou hru „Na vodníka“. V úterý 
byl „den naruby“. Všichni měli oblečení naruby, každý dostal 
cedulku se svým jménem napsaným pozpátku a tak jsme také 
děti oslovovali. Z některých jmen vznikly pořádné zkomole-
niny, z čehož měly děti velkou legraci. Také jsme uspořádali 
masopustní průvod. Aby se děti seznámily s nejznámější-
mi maskami, které průvod provázely, převlékla se část dětí 
za medvěda, koníka, bábu, nevěstu a obcházela imaginární 
vesnici, kterou si děti postavily z velkých dřevěných kostek. 
Masopustní průvod bez muzikantů a zpěvu – to by nebylo 
ono, a proto děti hrály na rytmické nástrojky a naučily se 
píseň Vdávalo se motovidlo. Za svůj zpěv si v každém „domě“ 
vykoledovaly nějaké pohoštění.

Ve středu byl „kloboukový den“, kdy děti přišly ozdobeny 
originálními klobouky. Při kloboukové promenádě popustily 
děti uzdu své fantazii a vymýšlely, kdo takový klobouk mohl 
nosit, a při kloboukové hře jsme se zase všichni od srdce 
zasmáli.

„Srdíčkový den“ jsme pro děti uspořádali ve čtvrtek. Všich-
ni se oblékli do červeného, děti skládaly papírové srdíčko pro 
maminku nebo kamaráda, říkaly, co se jim na kamarádovi 
líbí, a nakonec si společně zatancovaly.

Všechny děti se ale nejvíce těšily na karneval, který jsme 
naplánovali na pátek. A tak se to v tento den v naší školce 
hemžilo princeznami, Karkulkami, indiány, kovboji a dalšími 
nejrůznějšími maskami. Děti si zatancovaly opičí a krokodýlí 
tanec, zasoutěžily si. Za svoje snažení dostaly odměny a tím 
jsme ukončili masopustní veselí v naší MŠ.

Toto všechno bychom ale nemohli uskutečnit bez pomoci 
a spolupráce rodičů. Jsme rádi, že se všichni aktivně zapoji-
li do přípravy a výroby potřebných rekvizit a ukázali, že jim 
naše práce není lhostejná. Proto bychom jim všem chtěli tou-
to cestou  poděkovat za pomoc při realizaci celého masopust-
ního týdne.

A. Dokoupilová
MŠ Hvězdička

Uzavření mateřských škol
V době letních prázdnin (30. 6.–29. 8. 2008) bude MŠ 

Hvězdička uzavřena. Provoz v tomto období zajistí MŠ 
Zahrádka.

V termínu 21. 7.–1. 8. 2008 a 25. 8.–29. 8. 2008 budou 
uzavřeny obě mateřské školy – Hvězdička i Zahrádka – 
z důvodu čerpání dovolené. 
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Jistě se řada z nás občas podívá na některý z televizních 
soutěžních pořadů, kde soutěžící namáhají své mozkové 
závity a snaží se z nich vyždímat střípky informací, které 
dříve někde třeba jen letmo zahlédli nebo zaslechli. Možná, 
že i některý z našich šesťáků nebo sedmáků – pokud třeba 
v budoucnu také usedne do horkého křesla ve snaze stát se 
oním „milionářem“ – rád zaloví v hlubinách své paměti, aby 
vylovil poznatky, které si odnesl z některého výukového pro-
gramu v rámci zeměpisu.

Žáci 6. ročníku dostali například spoustu odpovědí na 
záludná astronomická „proč?“ během stejnojmenného 
pořadu Hvězdárny a planetária Mikuláše Koperníka v Brně. 
Na jednoduché otázky týkající se jevů, které sledujeme kaž-
dý den, bývá někdy obtížné správně odpovědět – východy 
a západy slunce, střídání ročních období – to vše jsou úkazy, 
s jejichž vysvětlením mají potíže nejen školáci. Pod umělou 
oblohou se žáci seznámili se zajímavými objekty: nejjasnější-
mi hvězdami, souhvězdími, galaxií v Andromedě, hvězdoku-
pami i planetami. Během dopoledne měli žáci také možnost 
při kvízových otázkách ukázat nejen své dosavadní znalosti, 
ale i využít nové poznatky a zúročit tak svůj postřeh z výkla-
du v rámci programu. 

Zkuste si některé úkoly vyřešit s námi:
a) Do jakého souhvězdí patří Velký vůz? 
b) Které vesmírné těleso bývá nazýváno také večernicí   

 nebo jitřenkou? 
c) Je na Zemi místo, kde jsou dny a noci stejně dlouhé   

 během celého roku? 
*) odpovědi na konci článku 
Pracovnice Hvězdárny se s námi rozloučila pozvánkou na 

pozorování noční oblohy či na některý z dalších pořadů pro 
veřejnost. S aktuální nabídkou se můžete seznámit na www.
hvezdarna.cz. 

Žáci 7. ročníku se začátkem února za necelou hodinku pře-
sunuli ze Šlapanic do Austrálie. Jak je to možné? Zúčastnili se 
totiž programu Austrálie – kouzelný svět protinožců v kině 
Scala v Brně. Program s tímto názvem vytvořil tým zkuše-
ných pedagogů a reportérů z agentury MediaPro jako součást 
projektu Planeta Země 3000 (více informací na www.planeta-
zeme.cz). Během téměř hodinového výletu na opačnou polo-
kouli jsme se vydali po stopách nejznámějších australských 
zvířecích obyvatel (koala, klokan, emu… – poslední dva jme-
nované najdeme ve státním symbolu Austrálie), poodhalili 
tajemství života původních obyvatel Austrálie, tzv. Aboridži-
nů, nahlédli jsme do tajů jejich tradic a zvyků.

Že bumerang je typická lovecká zbraň domorodců, ví asi 
každý … ale víte, co je to didgeridoo (čti dydžerydů)? Je to 
tradiční dechový hudební nástroj australských domorodců. 
Vydává charakteristický drnčivý zvuk – připomíná „naši“ 
fujaru. Původně byla k tomuto účelu využívána dutá euka-
lyptová větev vyhlodaná termity. V současnosti je nástroj 
vyráběn člověkem, a to i z jiných druhů dřeva. 

Na závěr si zkuste tipnout, kolik vypije koala tekutin za 
jeden den. Nebudeme vás napínat – koala totiž nepije, veškeré 
tekutiny přijímá v rostlinné potravě.

Možná, že vám tyto perličky milióny nezajistí, ale třeba je 
zúročíte jako „přítel na telefonu“. :o) 

*) správné odpovědi: a) Velká medvědice, b) planeta Venuše, 
c) ano, na rovníku

M. Pantělejevová, H. Simandelová

Zeměpisné předjaří na základní škole

Ze školství / Z kultury

Z muzea 
Olomučanská keramika
Nejvýznamnější část fondu keramiky šlapanického muzea 

tvoří zástupci tzv. „olomučanské keramiky“. Ta se vyráběla  
v 2. polovině 19. století v továrně bratří Schützů v Olomu-
čanech u Blanska a prodávala se na trzích po celé Moravě. 
Pro svou líbivost a praktičnost tvořila nedílnou součást výba-
vy šlapanických nevěst. Díky hojnému výskytu ve zdejších 
domácnostech se postupem času stal olomučanský džbánek 
běžným doplňkem stárka, který si v něm na hodech nosil 
víno.

Tato lidová kamenina je typická svou bílou glazurou a rost-
linnou výzdobou stylizovanou do ozdobných pásů. Domi-
nantní je ztvárnění stolisté růže doplněné oranžovými květy 
kopretin nebo karafiátů. U starších výrobků se používal jed-
nodušší motiv révových lístků.

Vedle džbánků různých tvarů jsou velmi rozšířené také 
dvouuché šálky na polévku, talíře a mísy, ale také koutňáky 
(hrnce s obkročným uchem a pokličkou, ve kterých se nosila 
šestinedělce polévka „do kouta“). 

Největší část olomučanské keramiky byla Muzeu ve Šlapa-
nicích darována na přelomu 50. a 60. let 20. století rodinou 
Hrabálkovou ze Šlapanic.

Mgr. Lucie Mandáková

Z našich sbírek
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Výstavy
Koncem května budou ve šlapanickém muzeu otevřeny dvě 

nové výstavy. 
Výstava Osmičky chce připomenout významné mezníky 

české historie, jejichž letopočty končí stejně jako ten letošní 
na číslo 8 – léta 1918, 1938, 1948 a 1968. Autoři výstavy se 
pokusili zachytit atmosféru časů, v nichž k oněm všeobecně 
známým převratným událostem došlo, jednak ve vyprávění 
místních pamětníků, kteří byli ochotni zavzpomínat na své 
zážitky, jednak připomínkou dobových reálií. Výstava potrvá 
od 23. května do 24. srpna 2008.

Hlavním výstavním projektem letošní sezóny měla být 
výstava Slovutný Mistře..., věnovaná patrně nejslavnějšímu 
šlapanickému rodákovi akademickému malíři Aloisu Kalvo-
dovi a jeho krajinářské škole. Výstava byla bohužel z technic-
kých důvodů zrušena a bude realizována až v létě roku 2009.

Jako náhrada za výstavu Slovutný Mistře… byla ve spolu-
práci s nadšenci pro modelářství ze Šlapanic a okolí připrave-
na výstava plastových a papírových modelů vojenské techni-
ky, která jistě potěší malé i velké návštěvníky. Výstava potrvá 
od 23. května do 17. srpna 2008.

Mgr. Martina Krajíčková

Královničky 
Národopisný soubor

Pojďme si přiblížit některé lidové slavnosti spojené s Hodem 
božím svatodušním, lidově zvaným letnice. Letnice navazují 
na pohanské obřady spojené se slunovratem, spojovaly se 
s kultem vody, s magií řek a studánek. Právě o letnicích ves-
ničané obcházeli studánky, konali tam různé pohanské ri- 
tuály, ve městech se pořádaly slavnosti, při kterých se střílelo 
z kuší, na venkově se soutěžilo v kutálení vajíček, konaly se 
jízdy králů a samozřejmě chodily také královničky.

Pod tímto názvem „královničky“ se skrývá prastarý jarní 
obřad, dívčí obchůzkový tanec, který se tančí vždy 8. týden 
po Velikonocích, na svatodušní pondělí. 

Významný český národopisec a kulturní historik Čeněk 
Zíbrt popisuje podrobně ve své sbírce Veselé chvíle v životě 
lidu českého různé lidové zvyky jak dochované, tak i ty, kte-
ré již nejsou zcela udržovány a jen několik málo pamětníků 
a pamětnic si ještě vzpomene na pár úryvků rituálních písní 
či průběh celého zvyku.

Co to byly královničky, vysvětluje takto: …Odpovídá sta-
řenka na Moravě roku 1899. Ono ty zvyky nekteré sa tak 
pomáli třasú, ale ani stý díl toho néni! O sv. Duchu děvčice 

měly jednu zapentlenú za drúžku a tá nosila košík na ruce 
a do něho jí dávali vajca. A chodila v prostředku mezi něma 
pod červeným tureckým šátkem. Ten měli uvázaný na čtyřech 
paličkách a štyry ho nosily a tá družka byla pod ním. Chodily 
po dědině a zpívaly tak pěkně, že sa tá dědina otřásala. A túto 
pěsničku: Královno milá, král tebe volá, abys k němu přišla, 
nebyla tak pyšná, jako já sama…

Jak je vidět, již na konci 19. století spousta zvyků téměř 
vymizela. Tak tomu bylo i s královničkami ve Šlapanicích 
a bylo třeba tradici obnovit. Poprvé po dlouhé době byly 
královničky secvičeny v rámci Národopisné výstavy česko-
slovanské (Praha, 1895), ve 30. letech pak byly tančeny při 
programu Šlapanických slavností. Coby obchůzkový tanec se 
objevily až v 60. letech a pak už byl jen krůček k tomu, aby 
v 90. letech se zařadily do repertoáru našeho souboru, kde je 
dodržujeme dodnes.

Přijďte se i vy podívat 19. května 2008 na Masarykovo 
náměstí na začátek obchůzky královniček... Těšíme se na vás.

Neseme, neseme májíček,
uťal ho, uťal ho Janíček,
pěkný zelený, květy zdobený
náš stromeček…

Národopisný soubor Vrčka
Královničky z Ořechoviček, Troubska a Šlapanic. Slavnost na Národopisné výstavě českoslovanské 1895
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Po úspěšném uvedení Stroupežnického hry Naši furianti 
uvedlo Šlapanické ochotnické divadlo komedii Václava Mar-
houla Mazaný Filip (premiéra 14. března 2008), jejíž filmovou 
podobu si možná návštěvníci kin pamatují. Režisérka Hana 
Krčmová se odhodlala k odvážnému kroku a svěřila mnoho 
rolí, včetně těch hlavních, velmi mladým hercům. Poctivého, 
i když smolařského soukromého detektiva Phila Marlowa, 
který padá v bahně velkoměsta z maléru do maléru, si zahrál 
Tomáš Příkrý. Chyběly mu ostře řezané rysy Tomáše Hanáka, 
ale choval se stejně nenuceně a světácky. Cigaretu si zapalo-
val tak samozřejmě, že by mu nikdo neuvěřil, že je nekuřák. 
Divák si snadno zvykl na to, že roli Vivien Hatfieldové nehraje 
Vilma Cibulková, ale se stejnou přezíravostí a chladnokrev-

ností Klára Bednářová. Rychle se adaptoval i na to, že -nácti-
letí zaplnili kupříkladu scény ve filmovém studiu či na poli-
cejní stanici. Dorost a dospělí herci se vzájemně doplňovali 
s naprostou samozřejmostí.

Mazaný Filip je hrou drsně veselou a o smích vskutku 
nebyla nouze. Těžko říct, který okamžik vzbudil mezi diváky 
největší salvy smíchu; myslím, že na premiéře to byla kreace 
šíleného ředitele sanatoria Rumana v podání Jiřího Klimeše. 
Mazaný Filip je i parodií na americké gangsterky, ale některé 
scény bohužel ne náhodou připomínaly cosi z naší součas-
nosti – kéž by u nás nebyli realitou třeba mafiáni nebo opilí 
policisté za volantem.

Premiéru poctil svou přítomností sám autor Václav Mar-
houl. Myslím, že byl spokojen a dobře se pobavil. Snad mu 
nevadil moravský přízvuk, který do regionu jednoznačně 
patří (i Mistr Stroupežnický by určitě šlapanickým furiantům 
odpustil, že místo punče objednávali zelenou), mohl si rov-
něž vychutnat suchý humor spojený s geniem loci (to když 
Vivien prozrazuje ve svém apartmánu jméno autora obrazu 
a Marlowe se podiví: „A já myslel, že to je Kalvoda!“). Určitě 
to ocenil, vždyť bonmoty jsou Marlowovou předností.

Paní režisérce patří dík za novátorský počin, jejím svě-
řencům za kvalitní výkony. Šlapanické ochotnické divadlo 
zkrátka přispělo do kulturní historie regionu dalším úspěš-
ným kouskem a ti diváci, kteří si dokázali odříct pravidelnou 
dávku účka, vékávéčka, óerzetka a podobných uspávadel, 
odcházeli ze sokolovny určitě spokojeni, protože byli očitými 
svědky opravdu povedené legrace.

Jaroslav Kotulán 
Foto: Magdalena Mohelská

Povedený Mazaný Filip
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Ze sportu
Počtvrté do finále!

Na úspěchy našich žákyní, které válcují svoje soupeře ve 
školské lize i krajském přeboru, navazují i juniorky. Po vítěz-
ství v základní skupině nedělají rozhodně ostudu šlapanické-
mu volejbalu ani ve finálové části. Do finále se probojovaly 
už čtvrtý rok za sebou. Někdo by mohl říct: „Tento úspěch se 
očekává.“ Chtěl bych ale upozornit na to, že v mládežnických 
kategoriích hrají rok co rok jiné hráčky, jedny zestárnou, dru-
hé přicházejí. Po loňské výrazně úspěšné sezóně se utvořila 
i letos nová parta, která měla velmi těžkou úlohu – potvrdit 
historickou roli favorita. Zdenička Pařízková, Renča Mazálko-
vá, Zuzka Šebečková a Bára Běhounová i benjamínka Simona 
Holečková zaznamenaly až neuvěřitelné zlepšení a přidaly se 
k loňským oporám Sylvě Štěrbové, Evě Švehlové, Jiřce Valko-
vičové a kapitánce Báře Zukalové. Tato parta se semkla a stala 
postrachem družstev v krajském přeboru. A jen tak mimo-
chodem si 16. března „odskočily“ na turnaj žen do Křenovic, 
kde dívky z gymnázia zvítězily a kde zanechaly velmi dobrý 
dojem díky svému vystupování na hřišti i mimo něj. I tak je 
možné zviditelnit město a šířit dobré jméno Šlapanic.

Spokojený trenér Zdeněk Sklenář

Důležité volejbalové finále
Gymnázium Šlapanice si potvrdilo 

třetím místem v krajském přeboru 
žákyň účast ve finále této soutěže, které 
se hrálo stylem play-off. Dne 8. 3. jsme 
se tedy dopravily na školu na Vejrostově 
ulici, kde se finále konalo. První zápas 
jsme hrály s Vyškovem a vyhrály jsme 
2:0. Ze tří soupeřů, se kterými jsme se 
utkaly, byl asi nejslabší, ale i přesto jsme 
musely zabojovat. Ve druhém zápase 
nás čekala „Královopolská“. V prvním 
setu jsme moc nevěřily výhře, a taky 
jsme prohrály, ale nakonec jsme se 
v druhém setu dokázaly osvobodit od 
stresu, vyhrály jsme ho a následovala 
zkrácená hra, která měla rozhodnout 
o postupu do finále. Tu jsme bohužel 
prohrály. Náš trenér Radek byl však 
spokojený a chlácholil nás, že za sou-
peře hrálo plno ligových hráček. Třetí 
zápas, ve kterém se mělo rozhodnout, 
kdo dostane bronzovou medaili, jsme 
hrály s Vejrostovou. Tu jsme ale pora-
zily, a tak jsme se mohly těšit na medai-
le a čekala nás i sladká odměna. Ještě 
nikdy dříve se neumístily žákyně ze 
Šlapanic na tak dobrém místě, jako je 
třetí…

Radka 



��

Kompletní rozpis utkání fotbalových družstev 
SK Šlapanice na období jaro �00�

Srdečně zveme diváky na mistrovská utkání 
SK Šlapanice v jarní sezóně...
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Málokdo ví, co se skrývá pod starými 
domy ve městech, která mají svoji dlou-
holetou historii. My jsme měli možnost 
podívat se na část podzemí ve Znojmě, 
které je udáváno jako největší (co se 
délky podzemních chodeb týče) v ČR. 
Jak to ale vše začalo...

V pátek večer po schůzkách se potká-
váme na Boudě, kde do pozdních hodin 
hrajeme stolní hry. Ráno se nikomu 
moc vstávat nechce, ale kolem sedmé 
nakonec lezeme ze spacáků a každý si 
dává něco na snídani. Na konečné tro-

lejbusu se k nám ještě přidává starý par-
dál Větrník. Naopak Honza musí domů, 
aby napravil známky ve škole. A kdo že 
všechno jede? Bobři Mišák, Daam, Bul-
dozer, Smeagol, jejich kamarád Kyska, 
z Traperů Casper, Paři a Větrník. Se 
mnou 9 borců.

Přesun vlakem probíhá v napros-
té pohodě. Ve Znojmě se potkáváme 
s Jurou, Renčou, Filipem a Kubou. Cel-
kem nás tedy je 13. To je výborné číslo, 
protože do oficiální části podzemí, kam 
jsem nás objednal, je podmínkou mimo 
sezónu minimálně 10 lidí. 

Ze sportu / Volný čas

Výprava šlapanických junáků do největšího 
městského podzemního systému v ČR
��.–��. �. �00�

Foto: Magdalena Černá
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Radniční věž máme před sebou za 
chvilku a paní na nás čeká. Prohlídka 
má probíhat asi 45 min. Paní průvod-
kyně má výbornou paměť a zásobuje 
nás teoretickými znalostmi o historii 
a současnosti znojemského podzemní-
ho systému. 

Ven z placené oficiální části se dostá-
váme asi za 90 minut. Co teď? Máme 
sice s sebou velký plán celého systému, 
ale nikdo se v něm moc neorientuje 
a navíc už má taky pár let za sebou. 
Dáváme si první rozchod. Každá dvo-
jice má za úkol najít nějaký otevřený 
dům, otevřený sklep a z něj vstup do 
neoficiální části. To se moc nedaří, kaž-
dý sice nachází nějaký kanál, či vstup 
do sklepa, ale většinou to hned končí. 
Potkáváme na ulici manželský pár, kte-
rý nás odkazuje na jejich synovce Lubo-
še. Domlouváme se s ním na srazu za 
hodinu. Uvidíme, zda přijde.

Je tady! Jsou dva, a stojí s Bobry na 
rohu náměstí. Letmo se seznamujeme 
a je vidět, že s tolika lidmi nepočítali. 
Nevadí. Jdeme do spodní části centra, 
kde je bohužel zavřená brána k jed-
nomu z neoficiálních vstupů. Změna 
směru a stoupáme na horní část centra 
Znojma. Otevíráme poklop, kde je asi 
12 m šachta se žebříkem. Ukazujeme 
ještě našim průvodcům mapu a díváme 

se, kam nás zavedou. Vypadá to na pěk-
nou akci! Tipujeme to na 2–3 hodiny 
dole,  a kam se podíváme, záleží na nás 
a na našich baterkách. 

Luboš – průvodce zavírá dekl a jde-
me docela ostrým tempem po proudu 
malého potůčku, který nám teče pod 
nohama. První odbočka je z hlavního 
vodovodního sběrače směrem k zato-
pené části s žulovým stropem. Násle-
duje první křižovatka s dvěma odboč-
kami, další křižovatka, další, další, … 
Někdy je výška chodby 5 m, někdy jen 
metr. Šířka je od cca 60 cm do několi-
ka metrů. Zatímco s průvodkyní v ofi-

ciální části jsme se motali pořád dokola 
na několika čtverečních metrech, tady 
víceméně jdeme pořád rovně, sem tam 
zabočíme. Spousta schodů a odboček je 
zazděných, neb vedou do sklepů obyt-
ných domů a prodejen a majitelé měli 
oprávněný strach, že je někdo skrz pod-
zemní chodby vykrade. Vidíme pěkné-
ho netopýrka, spoustu studen, desítky 
odboček, desítky mříží, jednu skupinku 
asi 7 lidí a jedno kolo Ukrajina. Podle 
mapy jsme se dostali z horní části cen-
tra obloukem přes spodní náměstí až 
pod náměstí Václavské. Tam končíme 
a jdeme stejnou cestou zpátky s malou 
odbočkou k jedné ze studní. 

Na povrchu zemském jsme asi po 150 
minutách v podzemí. Čas tam dole ubí-
há strašně rychle. Všichni to hodnotí 
velice pozitivně. Pěkně nám vyhládlo. 
Přesouváme se do vegetariánské restau-
race. Před sedmou večerní se suneme 
na vlak a jedeme zpátky do Šlapanic. 
Ve vlaku nemůže chybět Bang. Všichni 
jsme se shodli na tom, že toto podzemí 
je úplně jiný level než brněnské. Mys-
lím, že se tam v brzké době vrátíme, 
abychom prozkoumali to, co jsme dnes 
nestihli. Taková pětihodinová akcič- 
ka – bude to super!

                            
 Petr Červinka-Uzel

I přes veškeré finanční problémy, které 
na nás (důchodce obzvlášť) naše vláda 
po Novém roce uvalila, pokračujeme 
nadále v činnosti. To, že pokračujeme, 
ale není vůbec samozřejmostí.

K Novému roku totiž skončily 
v našem okrese činnost Babice a klub 
Opatovice. A velký podíl na ukončení 
má právě ekonomická reforma. Dá se 
říci, že obě organizace pracovaly velmi 
dobře, ale členové v nich prostě odmít-
li – k tomu všemu zdražování – platit 
„pánům do Prahy“ ještě navíc – zvýšené 
příspěvky!

My jsme to zatím ustáli. I když se 
říká, že samochvála smrdí – jiná verze 
říká: můžeš-li se pochválit – pochval se! 
Nikdo jiný to za tebe neudělá! A my se, 
zatím, chválit máme za co! Daří se nám 

totiž plnit naše heslo: „Dostat lidi mezi 
lidi!“

 K Novému roku jsme měli 67 členů, 
nyní již 75! Zahájili jsme výroční člen-
skou schůzí, která byla současně schůzí 
volební. Volby nebyly vůbec standard-
ní. Žádný ze členů (a to nás tam bylo 
67!) nenačichl móresy poslanců či sená-

torů při volbě prezidenta. Nebyly žádné 
obstrukce, žádné vynucené přestávky. 
Vše probíhalo jako po másle. A protože 
se nikdo nedral do „vyhřátých křesel“ 
výboru klubu, byl stávající výbor jedno-
hlasně zvolen na další volební období.

Za odměnu pak nebyl volební guláš, 
ale řízek s bramborovým salátem. A proč 
by ne – když si ho každý zaplatil.

Nebyla to však jen VČS. V našich řa-
dách je totiž 51 žen. A tak nejen našim 
ženám k MDŽ, ale nám všem přišlo 
zahrát a zazpívat – všemi oblíbené 
– DUO Ma&Ko. K mému uchu nedo-
lehl jediný negativní ohlas. Ba naopak. 
Všem se to líbilo a sklízeli jsme poděko-
vání. Poděkování za přípravu příjemně 
stráveného odpoledne. A to je to, oč tu 
běží!

Klub svazu postižených civilizačními chorobami –  
po vánoční přestávce – opět v činnosti
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O naší činnosti jste byli informováni 
během celého minulého roku ve Šlapa-
nickém zpravodaji. Takže nyní něco 
k plánům na rok letošní: 

Již 1. 4. 2008 budeme mít vycházku 
z Mariánského údolí (od Perníkářova 
mlýna) v 9.30 k nové kapličce u Horá-
kovské myslivny, dále pak na Mušku 
a údolím zpět.

24. 4. 2008 v 9.00 hod. je sraz 
u „Radnice“ (konečná trolejbusu) – na 
vycházku pro zdatnější: Ponětovice 
– Prace – Mohyla míru – Grunty – Jiří-
kovice – Šlapanice. 

28. 5. 2008 pak máme naplánovaný 
zájezd na Svatý Kopeček u Olomouce, 
kde bychom měli navštívit mimo klášter 
a kostel i známou zoo. A na závěr zájez-

du si pak zopakovat návštěvu arboreta 
v Bystrovanech.

Výhledově plánujeme výlety vlakem – 
do zámků ve Slavkově a v Bučovicích.

Rekondičních pobytů máme v rámci 
okresu zatím naplánovano pět:

10. 6. Luhačovice Adamantino

23. 6. Batelov  Harmonie
30. 6. Janské Lázně Astorie
18. 8. Luhačovice Adamantino
23. 8. Tři Studně Horácko
Délka pobytů stejně tak jako ceny jsou 

odvislé od toho, zda vůbec a v jaké výši 
budou rekondiční pobyty dotovány.

Stejně tak uskutečnění druhého naše-
ho zájezdu do Uherského Hradiště je 
především odvislé od výše dotace na 
naši činnost.

Ukončit svůj letošní první článek bych 
chtěl slovy svého bývalého spolupra-
covníka: „Dělejme to, jak to půjde. Je 
zbytečné stahovat gatě – když brod je 
v nedohlednu!“

Text a foto: Jaroslav Vymazal
Předseda klubu SPCCH Šlapanice

Vesele – i vážně z návodů na používání 
některých výrobků!

Jsem člověk, který je přístupný radám. 
Na každém výrobku je dnes uvede-
no: Před použitím si pečlivě pročtěte 
návod. A tak pročítám návody. A tím-
to si dovoluji o některé „úsměvné“ se 
s Vámi podělit:

Když dnes koupíte jakoukoliv uzeni-
nu – jen naiva si myslí, že kupuje čisté 
maso. Na etiketě výrobku, který jsem si 
v prodejně masa koupil, bylo uvedeno:

Masný výrobek tepelně opracovaný, 
vepřové maso 60 %, pitná voda, jed-
lá sůl, stabilizátory E450, E451, kon-
zervant E250, zahušťovadla: bramb. 
škrob, E407, E415, E442, antioxidanty 
E301, E325, E331, zvýrazňovač chuti  
E621, barvivo E120, extrakt koře-
ní, kouřové aróma, potravin. barvi- 
vo – karamel, obsah tuku max. 40 %.

Nekoupil jsem si však ani salám, ani 

špekáček. Koupil jsem si anglickou 
slaninu!

Až do loňska jsem si myslel, že kou-
pím-li 1 kg bůčku – budu mít 1 kg vep-
řového masa! Jak je z výše uvedeného 
vidět – nemusí to být vždy pravda!

O to víc mně dnes vrtá hlavou sou-
časný spor: Zda ŠPEKÁČEK se bude 
vyrábět podle norem českých, sloven-
ských, či polských?

Šlehačka ve spreji. Přestože se jed-
nalo o výrobek německý – návod na 
použití v němčině nebyl (MNOHÉ 
z Vás možná napadne – proč není 
návod v němčině). Zato byl v: RO, 
SK, BG, CZ, HR a PL. První pro mne 
srozumitelný jazyk byla slovenština. 
V bodě 3 je v návodu uvedeno: „Při 
striekaní otočte nádobu otvorom zvisle 
dole“ – což je logické. 

O to větší bylo moje překvapení, když 
jsem pročítal návod český. V bodě 3 je 

totiž uvedeno: „Při stříkání držte dózu 
vodorovně otvorem dolů!“

Mám za to, že autor návodu měl asi 
jaksi blíž k bulharštině než k češtině, 
neboť tam – pokud se nepletu – krou-
cení hlavou znamená ano a přikývnutí 
– znamená ne!

Lampička s klipsem. Koupil jsem ji 
nedávno. Na ohebném krku byl připev-
něný návod – knížka formátu A7. Měla 
54 stran. Byla ve 24 jazycích a v češtině 
jsem se dočetl:

• Elektrické přípoje smí vykonávat 
pouze osoby s odbornými znalostmi

• Před začátkem montážních prací 
uvést síť do stavu bez napětí

• Ochrana I: toto svítidlo se musí 
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Těžké mraky ležely nad Moravou v letech osmdesátých 
(pozn. 19. století). Český národ, který tvořil velikou většinu 
v zemi, byl systematicky odstrkován, opomíjen a nemohl se 
domoci té váhy, jaká mu dle početnosti patřila. Na zemském 
sněmu vládla německá umělá většina, která favorizovala 
německou menšinu v zemi kulturně, hospodářsky i sociál-
ně na úkor práv českého lidu. Prostému lidu byly odpírány 
školy a pod hrozbou ztráty práce a chleba, pod titulem so-

ciální pomoci naháněny české děti do německých škol. Tím 
přirozeně národní uvědomění velmi trpělo a bylo nanejvýš 
zapotřebí, aby i na Moravě byly založeny národní instituce, 
jako tomu bylo na začátku let osmdesátých v Čechách, tzv. 
Národní jednoty.

Jako první byla v roce 1885 na Moravě založena Národní 
jednota (NJ) pro severovýchodní Moravu v Olomouci a bylo 
téměř nasnadě, že Brno nezůstane za Olomoucí. Silně němec-
ké Brno však předběhla následujícího roku Telč a založena 
byla Národní jednota pro jihozápadní Moravu v Telči. Teprve 

na podzim roku 1888 se zrodila myšlenka založit třetí Národ-
ní jednotu pro kraj brněnský se sídlem v Brně. Na valné hro-
madě konané toho roku bylo usneseno, aby sídlo Národní 
jednoty pro jihozápadní Moravu bylo přeneseno z Telče do 
Brna, hlavního města Moravy. Při té příležitosti byl vydán 
k českému obyvatelstvu na Moravě manifest, který mimo 
výzvu ke společné práci nastiňoval také cíle a program jed-
noty:

1. seznávati národní, duševní a hmotné poměry s použitím 
všeho, čím by lze bylo přispěti ku povznesení národního uvě-
domění, osvěty a ku zvelebení rolnictví, řemesel, průmyslu 
a obchodu 

2. pořádati přednášky, výstavy, schůze, slavnosti národní 
3. vydávati a rozšiřovati spisy 
4. zřizovati a rozšiřovati školství všeho druhu 
5. zakládati knihovny 
6. rozdávati nástroje a modely 
7. zřizovati peněžní ústavy, družstva a opatřovati levný úvěr 

 8. podporovati studentstvo a chudé žactvo 
9. zaopatřovati existenci českým lidem 
Hned roku následujícího se přihlásilo k práci 14 nových 

odborů, především z Brněnska, mezi nimiž byl i Místní 
odbor Národní jednoty pro jihozápadní Moravu ve Šlapani-
cích. To se psal červen 1889. K členství se přihlásilo 92 osob, 
z nichž 7 bylo mimošlapanických, a to z Jiříkovic, Kobylnic, 
Podolí a Tvarožné, ale pouze 81 zaplatilo členský příspěvek. 
V prvním roce činnosti bylo vybráno celkem 50 zl., z čehož 
40 zl. bylo zasláno výboru ústřednímu na menšinové školství. 
Následujícího roku činila hotovost 53 zl. 45 kr., do Brna ode-
sláno 30 zl. a po 10 zl. věnováno na knihovnu zdejšího Čte-
nářsko-zábavního klubu a obecní knihovnu. Od roku 1892 

Z historie

Odbor Národní jednoty pro jihozápadní Moravu

připojit ochranným vodičem (zele-
no-žlutá žíla) na svorce ochranného 
vodiče L – fáze, N – neutrální vodič 
a ochranný vodič.

Kuriózní na celé věci je skutečnost, že 
lampička je opatřena jen dvoupramen-
ným kabelem s plochou dvoukolíko-
vou koncovkou – tedy bez zemnicího  
otvoru. A pak také to, že na krabici je 
logo CЄ – což by mělo znamenat, že 
výrobek odpovídá normám EU. Při té 
příležitosti se mně vybavuje jedno ze 
školení o normách EU, kdy přednášející 
pronesl: „Normy EU jsou v některých 
případech nesmyslně byrokratické. 
Jako příklad uvedu: elektrická žárov-
ka – nejbezpečnější žárovka je žárovka 
dřevěná. Splňuje všechny bezpečnost-
ní předpisy EU. Má jen jednu vadu: 
NESVÍTÍ!“ 

A nejnovější nařízení EU – všichni  

profesionální muzikanti a zpěváci 
budou muset používat tlumiče hlu-
ku! Takže když to shrnu: Od „dřevěné 
žárovky“, přes návod, kdo a jak může 
zapnout stolní lampičku, až po tlumiče 
hluku u muzikantů – se za tu dlouhou 
dobu v EU zase až tolik nezměnilo. 

Pánev WOK – Tefal. V českém návo-
du je uvedeno: „Pokyny pro uchová-
ní nepřilnavých vlastností povrchu 
výrobku:

• Ne melegítse túlzottan fel az edé-
nyt üres allapotban (což ve slovenštině 
znamená: neprehrievajte prázdnu pan-
vicu)

• Pomůcky čistěte horkou vodou, 
čisticími prostředky a houbičkou. 
Nepoužívejte drátěné houbičky ani čis-
ticí prášek. (To je na návodu pro jistotu 
uvedeno 2x po sobě.) 

Velmi zajímavý je ale závěr uvedené-
ho návodu:

• Vyhněte se kouři, ke kterému dojde 
při přehřátí a který může být nebezpeč-
ný pro malá zvířata – obzvláště ptac-
tvo.

• Doporučujeme, aby ptactvo nebylo 
chováno v kuchyni!!!

Takže: do kuchyně si, vážení přátelé, 
musíte vybrat:

Buďto ptactvo – nebo PÁNEV WOK!
Jaroslav Vymazal
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začal odbor NJ ve Šlapanicích odebírat časopis Moravský 
hospodář a Ústřední list rolnictva. Tím rokem ale také končí 
spolkové zápisy a veškerá činnost odborová ustává. Po devíti 
letech v roce 1901 se objevuje v Brněnských úředních novi-
nách zpráva c. k. okresního hejtmanství o „rozejití se odboru 
Národní jednoty ve Šlapanicích pro úplnou nečinnost“.

Na zakročení Ústředního výboru NJ v Brně a místních 
činitelů byl znovu ustaven odbor Národní jednoty ve Šlapani-
cích 21. dubna 1907 a k činnosti se přihlásilo 39 staronových 
členů. Jejich počet utěšeně vzrůstal, odebírán byl spolkový 
časopis Věstník Národní jednoty a pořádány byly přednášky. 
Například v roce 1908 přednášel dr. Hynek Bulín „O želez-
niční politice v Rakousku“, o rok později přednášel profesor 
Albín Kučera z Jundrova „O rybářství“, roku 1913 to byla 
přednáška literární Bohumila Bradáče, profesora I. českého 
státního gymnázia v Brně, na téma „Česká balada“. V prvním 
roce světové války v roce 1914 to byly hned dvě přednášky 
cestovatelky Barbory Markéty Eliášové, jiříkovické rodačky, 
„Japonsko a jak Japonci žijí“.

Pokladní kniha spolková končí rokem 1913 a je v ní uvede-
na cena veškerého majetku odboru vyčíslená částkou 395 K. 
06 hal. Na poslední straně je také zmínka o přenosu do dru-
hé knihy, ta se ovšem nedochovala. Zápisová kniha členská 
a příspěvková nese zápisy ještě v roce 1916. Nejedná se ale 
o datum zániku Národní jednoty. Ačkoliv se z dvacátých let 
nedochovaly žádné zápisy o činnosti, je v Uhlířově spisku 
o Šlapanicích, vydaném roku 1924, odbor NJ uváděn v kapi-
tole o spolcích. Čtyřicátá jubilejní valná hromada Národní 
jednoty pro jihozápadní Moravu v Brně v roce 1926 pak udě-
lila záslužný diplom dlouholetému pokladníkovi a jednateli 
šlapanického odboru p. Josefu Jarolímovi. Z roku 1927 se 
pak dochovala dvě čísla spolkového Věstníku, v nichž však 
nenalezneme ani zmínku o činnosti šlapanického odboru NJ, 
pouze o zdejší měšťanské škole. Z těchto drobných zmínek 
je patrné, že zdejší odbor ve dvacátých letech existoval. Další 
dochované pokladní zprávy a jiné písemnosti jsou z let 1936 
a 1938. Také několik čísel nově nazvaného spolkového věstní-
ku „Hraničářská stráž“ a jubilejní památník Národní jednoty 
pro jihozápadní Moravu k její padesátileté činnosti vydaný 
v roce 1936. V tomto almanachu nalezneme veškeré aktivity 
za uplynulé období. Druhá polovina 30. let minulého století 
však byla doba, kdy se u nás opět dostával do popředí německý 

 

živel. Poslední dvě zmínky o šlapanickém odboru NJ pro 
jihozápadní Moravu jsou pozvání na dětské radovánky na 
konec školního roku pořádané v nedalekých Dvorskách 
v červnu 1938 a potom pokladní a výroční zpráva napsaná 
v lednu 1939, z níž vyjímáme: „Dne 1. ledna 1939 měl odbor 
178 členů, a sice 22 dam, 13 spolků, záložen a korporací a 143 
pánů. Za dobu od roku 1923 až do konce roku 1938 odvedl 
svému ústředí do Brna Kč 6126,40 hal. a vykonal tím dobrý 

národní čin. Po konferen-
ci mnichovské v září 1938 
a okupaci části území 
v říjnu 1938 pozbyli jsme 
více než třetinu plochy 
republiky naší, vzato nám 
milión českých rodáků 
a veliké množství nád-

herných menšinových škol státních, měšťanských, obecných 
a mateřských. To vše vinou našich spojenců Francie a Ang-
lie. Zůstalo nám ještě 10 škol menšinových měšťanských, 30 
škol obecných, 20 škol mateřských na Brněnsku, Vyškovsku, 
Jihlavsku, Ostravsku a Moravsko-Třebovsku. O tyto školy 
a jejich chudé dítky musíme se nyní starati. Je to naše sva-
tá povinost. ... František Zeman – předseda odboru, Josef 
Jarolím – jednatel a pokladník – za výbor spolkový.“ To už 
se schylovalo nejen ke konci činnosti místního odboru, který 
by v červenci roku 1939 oslavil padesát let svého trvání. Byl 
to konec také samostatné Československé republiky a všech 
národních, vlasteneckých a pokrokových spolků.

Josef Kopecký
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Téma potravin není pro rubriku Z historie právě obvyklé. 
Zmiňuji ho však proto, že od starší generace můžeme občas 
zaslechnout postesknutí, kamže to zmizela ta charakteris-
tická chuť či vůně např. těchto tří druhů poživatin: sodovek, 
pudingů a kakaa. Sodovky v láhvi s patentním uzávěrem 
měly zvláštní, originální chuť, která se mi na patru vybavuje 
už třeba při psaní těchto řádků. Ta chuť nejde popsat těm, 
kteří tuto limonádu nikdy nepili; zvláště mladým. Brali jsme 
tuhle pochutinu jako samozřejmost do dob, než ji vystřídaly 
na začátku šedesátých let minulého století nasládlé tekutiny 
s příchutí toho či onoho ovoce. Ona nezaměnitelná lahodnost 
byla pryč. S dychtivostí jsem čekal, zdali se původní sodovka 
neobjeví v prodeji znovuzačínající firmy Božek-Slačík. Ale 
kdepak. 

Jaký však to byl po letech příjemný šok, když jsem si  
r. 1968 v lesní hospůdce u Harrachova koupil sodovku. Opět 
ta fantastická příchuť, jakou nedokáži sdělit. V duchu jsem 
děkoval těm lidem, že nějak uchovali ty ingredience a recept, 
jak tento nápoj připravit. Pro to možná 
existuje zcela prozaické vysvětlení, ale já 
ho neznám. Ovšem dalších 40 let už jsem 
se s takovou limonádou nesetkal. 

Totéž by se dalo psát o charakteristic-
ké chuti pudingů před desítkami let. Ale 
asi před 30 lety jsem si v samoobsluze na 
Čechově ulici koupil polský puding a už 
při jeho přípravě jsem poznal, že v jeho 
chuti je původní originalita, o které si 
dnes můžeme nechat jen zdát. Pak už 
jsem ho nikdy nesehnal. Dnešní pudingy 
vypadají sice lákavě, ale chutnají jen po 
přidaných příchutích – tak jako sodov-
ky. Mimochodem – taktéž dva druhy 
sýra z padesátých let měly velmi skvělou 
chuť: byl to LAKTOS a LESAN. Dnes se 
jim velmi vzdáleně vyrovná (z přebo-
haté nabídky) pouze sýr limburský, ale 
v obchodech ho prakticky nevidím. 

O kakau tohle postesknutí platí dvoj-
násob. Bývalo světle hnědé až narezlé 
a vynikající chuti a vůně. Rovněž nelze 
popsat. Naposledy jsem tuto lahodu pil koncem šedesátých 
let minulého století. Na kakao vzpomínal i herec M. Horní-
ček, jenž byl svědkem, jak američtí vojáci v Plzni toto vařili 
ve větším množství pro kolem postávající mládež – a pak ho 
vylili. Prý se nepovedlo… Z doslechu vím, že na jedinečnou 
chuť tehdejšího kakaa vzpomínal při nějaké besedě i básník  
J. Seifert. Jediným nápojem, vzdáleně připomínajícím shora 
popsaný, byl donedávna prášek PRIMA ze Slovenska. Byl také 
světlý a při jeho vzkypění se vytvořila hustá pěna a tehdy na 
pár okamžiků zavanula do chřípí ta báječná vůně z doby před 
desítkami let. A pak už nic. PRIMU prodával jako poslední 
ještě Albert. Teď už ji nenajdeme ani tam. Současné druhy 

kakaa mají pěkné balení, ale nápoj je tmavý jak nafta, chuti 
a vůně nevalné. Při vaření téměř nepění. Po jeho vypití jsem 
občas pociťoval lehkou nevolnost. Proč asi? 

Z jedné knihy o potravinách jsem vyrozuměl, že základní 
filozofie výrobců je tato: Z co nejmenšího množství výcho-
zích surovin vydobýt co nejvíce konečných produktů „obo-
hacených“ řadou chemických náhražek a vše co nejdráže 
prodat. Skrytým důvodem je (až v první řadě) osobní zisk 
pracovníků výše postavených. 

Pokračuje tedy plíživá genocida našich zažívacích traktů? 
Na to si každý jistě odpoví sám. 

Petr Bílek

K fotografii
Rok 1954. Tak se dralo peří... V kamnech praskala polena, 

přes okenice pohvizdoval vítr, petrolejka vrhala pohyblivé 
stíny (občas byl vypnut el. proud), v kuchyni voněly „boží 
milosti“. My malí jsme s otevřenou pusou naslouchali vyprá-

vění pro nás neuvěřitelných příhod a osudů. Někdy nás paní-
mámy musely zahánět; nebylo každé povídání vhodné pro 
dětský sluch. 

Pro osvěžení paměti obyvatel Šlapanic, pocházejících 
z Kobylnic, i těch, kteří jmenované znali. Zleva: pí Trněná, pí 
Doubravová, Anděla Poláčková, pí Slámová, Michal Vyma-
zal, Růžena Vymazalová, Božena Vymazalová-Staňová, jedi-
ná dosud žijící. 

Snímek pořídil s největší pravděpodobností L. Staňa (tak-
též žijící) v Kobylnicích u Vymazalů, ulice Táborská. 

Petr Bílek

Draní peří u Vymazalů – Táborská – Kobylnice (1954)
Foto: p. Staňa

Zaniklé chutě
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Souvislosti

Pravidla publikování příspěvků 
ve Šlapanickém zpravodaji

Na základě připomínek a názorů ze 
strany obyvatel Šlapanic k uvedenému 
tématu zveřejněnému ve Šlapanickém 
zpravodaji (dále ŠZ) č. 5/2007 jsme se 
rozhodli tato pravidla upravit...

Vydavatel ŠZ – město Šlapanice – si 
je vědom, že ŠZ je společným dílem jak 
vydavatele, tak i autorů, proto nabízí 
občanům prostor pro jejich příspěv-
ky. Aby tvorba časopisu mohla probí-
hat rychle, efektivně a bez zbytečných 
komplikací, je potřebné dodržovat 
následující pravidla, která stanovují 
rozsah a podobu vašeho příspěvku... 
Na dodržování pravidel publikování 
příspěvků dohlíží redakční rada jme-
novaná radou města.

1. Pro každé číslo ŠZ je stanoven 
termín uzávěrky, který je uveřejněn 
v tiráži předchozího čísla a prosíme 
o jeho dodržování. Pokud bude doru-
čen příspěvek až po uzávěrce, není 
zaručeno jeho zveřejnění v připravova-
ném čísle vzhledem k rozpracovanosti 
jeho vydání. O zařazení pozdě předané-
ho příspěvku rozhoduje redakční rada. 
Zasláním příspěvku nevzniká autorovi 
automaticky nárok na jeho zveřejnění.

2. Texty je možné dodávat buď osob-
ně na disketě, CD nebo flash disku oso-

bě pověřené přípravou ŠZ nebo zasílat 
na e-mailovou adresu (uvedeno v tiráži 
každého čísla ŠZ; aktuálně: Mgr. Mag-
dalena Černá; cerna.m@slapanice.cz). 
Ideální podobou příspěvku je textový 
formát nebo soubor vytvořený v běž-
ně užívaném softwaru, např. Microsoft 
Word. Text musí mít rozsah maximál-
ně 1 strany A4 (pro Word: jednodu-
ché řádkování, okraje 2,5 cm, velikost 
písma 12). Při nedodržení rozsahu 
si vydavatel vyhrazuje právo požádat 
autora o zkrácení nebo případně zasla-
ný příspěvek upravit tak, aby neztratil 
z obsahu nic závažného s tím, že autor 
bude kontaktován a požádán o auto-
rizaci upraveného (zkráceného) textu 
do určeného termínu; pokud tento ter-
mín nedodrží, bude to pokládáno za 
vyjádření jeho souhlasu s provedenou 
úpravou. Nemá-li autor jinou možnost, 
může ve výjimečných případech předat 
příspěvek v rukopise nebo strojopise.

3. Fotografie, obrázky nebo dopro-
vodné grafické materiály je vhodné 
dodávat samostatně v elektronické 
podobě nejlépe ve formátu jpg (bmp, 
pdf).  Vkládání fotografií do souboru 
Word se nedoporučuje, protože je ome-
zena jejich využitelnost. Pro kvalitní 

tisk je potřeba dodržet velikost obráz-
ku. U běžných fotografií doprovázejí-
cích text by měl být rozměr minimálně 
1600x1200 pixelů (odpovídá snímku 
vytvořenému digitálním fotoaparátem 
s označením 2 MPx), pro fotografie 
určené na titulní či zadní stranu obál-
ky je třeba rozměru alespoň 2560x1920 
pixelů (odpovídá přístroji označenému 
5 MPx a výše). „Nedigitální“ materiá-
ly, např. fotografie na papíře, je nutno 
doručit osobě uvedené v bodě 2 pro 
další zpracování.

4. U každého příspěvku musí být 
uvedeno jméno autora. Anonymní tex-
ty nemohou být otištěny. Autor může 
požádat o nezveřejnění svého jména. 
V tom případě bude pod příspěvkem 
oznámení: „Jméno autora v redakci.“

5. Vydavatel ŠZ neodpovídá za správ-
nost údajů ani za věcnou stránku zve-
řejněných příspěvků; za tyto skutečnos-
ti ručí autor. Pravopisné nebo stylistické 
chyby budou opraveny podle obvyklých 
pravidel v rámci vydavatelem zajišťova-
né jazykové a grafické korektury a to bez 
následného předložení k autorizaci. 

6. Podle aktuální situace může vyda-
vatel odsunout zveřejnění příspěvku 
do některého z následujících čísel ŠZ 

Vychází od roku ���4
Pro ty z vás, kteří si všimli drobné změny na titulní stránce 

„Vychází od roku 1934“, sdělujeme následující. První číslo 
Šlapanického zpravodaje vyšlo opravdu v květnu 1934, ale 
rozhodně nemůžeme napsat do záhlaví, že letos začínáme  
75. ročník. Zpravodaj má za těch svých více než 7 křížků doby 
dobré i zlé časy. Do roku 1941, než bylo jeho vydávání zasta-
veno protektorátními úřady, vyšlo celkem 38 čísel. Prvore-
publikový zpravodaj vycházel v nákladu až 1275 čísel a třináct 
výtisků chodilo krajanům do Ameriky a devět do Rakouska. 
Mimošlapanických předplatitelů bylo přes 650. Brzy po osvo-
bození našeho města začal vydávat tehdejší místní národní 
výbor Šlapanické noviny. Ty byly zhotovovány na cyklostylu 
v nákladu 1000–1500 ks od každého čísla. Bylo vydáno cel-
kem 40 čísel, některá však i ve dvou či třech odpoledních 
vydáních. Poslední výtisk nese datum 14. června roku 1945. 
Nahrazovaly tehdejší nedostatkový denní tisk a prodávaly se 
za 1 protektorátní korunu. Již v říjnu toho roku však vyšlo 
první poválečné číslo Šlapanického zpravodaje, později pře-
jmenovaného na Šlapanské zprávy. Ty vycházely jen do roku 

1948, celkem 13 čísel a vydávání zastavila další vládnoucí tří-
da, přestože i tyto byly rozesílány na 600 adres mimo Šlapa-
nice. Bylo to celkem pochopitelné, protože skončila i tiskárna 
Řetický a Vencelides ve Slavkově, která předválečné i pová-
lečné zpravodaje tiskla. Nejednalo se o tiskovinu vydávanou 
obecním úřadem ani pozdějším MNV, ale o spolkovou, již 
vydával spolek Náš domov. 

Odmlka byla pak dlouhých 36 roků. Od listopadu 1984 do 
prosince 1985 vyšlo 11 čísel Zpráv přípravného výboru k osla-
vám 750 let první písemné zmínky o Šlapanicích. Protože 
u obyvatel získaly značnou oblibu, bylo v květnu roku 1987 
vydáno první číslo Ruchu Šlapanicka. Byli jsme tehdy středis-
kovou obcí a náležely k nám Bedřichovice, Jiříkovice, Kobyl-
nice, Ponětovice a Prace. V letech 1987–1989 vyšlo celkem  
13 čísel tohoto listu. V dubnu roku 1990 pak vychází první čís-
lo Šlapanického zpravodaje, který dnes vychází v nákladu 2800 
ks a je dodáván do všech domácností ve Šlapanicích a Bedři-
chovicích zdarma a jehož 102. číslo právě držíte v rukou. 

Za RŠZ J. K.
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Pokračujeme ve zveřejňování textů z knihy autora Ramira Calleho – Himálajské příběhy

Strom poznání
Jeden muž přišel za jogínem a řekl mu: „Chci se vydat na 

cestu po svatých místech Himálaje, abych našel učitele, který 
by mi předal plody poznání.“ 

„Myslím, že by pro tebe bylo lepší, abys ten čas využil tady 
se mnou k praktickým cvičením.“ 

Ale muž jogína neposlouchal a vydal se na cestu. Cestoval 
bez odpočinku, poznal mnoho učitelů a prožil mnohé krušné 
chvilky. Nakonec se po letech dostal do údolí, kde byla krásná 
zahrada, a v ní rostl nádherný strom. Byl to strom pozná-
ní. A vedle něj někdo stál. Byl to ten jogín, se kterým před 
léty hovořil. Zamířil k němu, a když ho poznal, vyčítavě mu 
pověděl: „Ale jogíne, proč jsi mi neřekl, že jsi hlídač stromu 
poznání?“ „Protože tenkrát bys mi to stejně nevěřil.“

Poučení v knize: Je-li přístup správný, lze ze všeho vytěžit 
nějaký poznatek a všechno může posloužit jako cvičení pro 
rozvoj vědomí. Někdy může být pravda velmi blízko, ale ten, 
kdo ji hledá, ji nevnímá, protože se nedokáže dostat pod 
povrch věcí anebo se utápí v projekcích své mysli. Ale bude-li 
důsledně hledat, v pravou chvíli zahlédne záblesk moudrosti.  
Poznámka redakce: Pod svíčkou je největší tma. To, co jsme 
ochotni jít hledat velmi daleko, bývá velmi blízko na dosah 
ruky, jen my to v tu chvíli nedokážeme vidět. Dnešní svět je 
přeplněn různými lákadly a nekonečnými možnostmi. Je vel-
mi těžké najít mezi nimi to, co nás udělá opravdu šťastnými. 
Většinou to ale bývají ty nejjednodušší věci.   

s ohledem na větší aktuálnost jiných 
příspěvků. Pokud se budou zasílané 
příspěvky opakovat nebo obsah či argu-
menty nebudou mít věcný charakter, je 
vydavatel oprávněn zveřejnění takové-
ho příspěvku odmítnout.

7. Příspěvky nesmí překročit hranice 
slušného chování, ohrožovat mravnost, 
obsahovat urážky, osočování, rasistic-

ké a vulgární urážky. Nerespektování 
tohoto bodu pravidel bude znamenat 
odmítnutí zaslaného příspěvku.

8. Pokud nebudou příspěvky porušo-
vat uvedená pravidla ani jinak vybočo-
vat z obvyklých mezí, budou publiko-
vány v nezměněné podobě. Předáním 
příspěvku ke zveřejnění autor vyjadřuje 
svůj souhlas s těmito pravidly. 

9. Vydavatel ručí za to, že příspěvky 
autorů nebudou bez jejich písemného 
souhlasu použity pro jiný účel než pro 
publikování ve ŠZ a že nebudou posky-
továny třetím stranám.

10. Redakce je připravena zodpově-
dět případné dotazy související s apli-
kací těchto pravidel.
Komise pro tisk a informace a redakční rada

VE ZKRATCE: Nová technika firmy SATESO při práci na Švehlově ulici.
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PE UJETE O SVÉ BLÍZKÉ? 
Projekt Pe uj doma startuje v Brn  na za átku kv tna

Ve st edu 7. kv tna zahajuje ob anské sdružení Moravskoslezský kruh 
šestidílný cyklus kurz  PE UJ DOMA. Ur en je laickým pe ujícím z rodin – 
za áte ník m, ale mohou se zú astnit i déle pe ující. Pe ujícím pom že na erpat 
sumu nových informací ze zdravotn -sociální oblasti, osvojit si adu dovedností, 
vyhnout se izolaci a vyho ení.

Termíny a témata (vždy od 13 do 17 hodin):  
7. kv tna (St)    Základy psychosomatiky (komplexní pohledy na zdraví a nemoc) 
23. kv tna (Pá) Odpov dná odpov dna (legislativa, vyhlášky, kam se obracet) 
6. ervna (Pá)  Ošet ovatelská abeceda (základní ošet ovatelské a zdravotnické úkony) 
20. ervna (Pá) Um ní doprovázet (d ležitá a opomíjená složka domácí pé e) 
4. ervence (Pá) Rehabilita ní minimum (pomoc nemocnému s omezenou pohyblivostí) 
18. ervence (Pá)  Pé e o pe ujícího (jak p ekonat nástrahy, problémy, vy erpání)
Koná se na Výstavní 17 (v posluchárn  internátu zdravotních sester). Cyklus financuje 
Jihomoravský kraj, pro ú astníky je zdarma. Kapacita je omezená. 
----------------------------------------- -----------------------------------------------------------------------------
ZÁVAZNÁ P IHLÁŠKA NA CYKLUS KURZ  PE UJ DOMA V BRN
7. 5., 23. 5., 6. 6., 20. 6., 4. 7. a 18. 7. (Pokud máte zájem jen o n který z termín , prosím zakroužkujte.)

Jméno, p íjmení, titul:………………………………………………………………………...… 

Adresa bydlišt :………………………………………………………………………………….

Telefon, e-mail:…………………………………………………………………………………. 

Datum, podpis:………………………………………………………………………………….. 
P ihlášku prosím posílejte na adresu: Moravskoslezský kruh, Nerudova 7, 602 00 Brno 
V elektronické podob  se m žete p ihlašovat na svabova@pecujdoma.cz.  
Více informací na www.pecujdoma.cz, tel.: 541 245 126. 
-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Souvislosti / Inzerce

VE ZKRATCE:
Nový čisticí vůz 
pro město Šlapanice .
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Firma EDEN CZ s. r. o., 
se sídlem ve Šlapanicích, 
zabývající se výrobou koupelnového nábytku, 
hledá do HPP: administrativního pracovníka 
a stolaře. Nástup ihned.
Administrativní pracovník – dobrá znalost práce 
na PC, ŘP sk. B, znalost AJ. Náplň práce: příprava 
podkladů pro účetnictví, fakturace, vedení sklado-
vého hospodářství.
Stolař – vyučení nebo delší praxe podmínkou.
Kontakt: 777 765 404, eden@eden.cz

Gymnázium Hády
Horníkova 1, 628 00 Brno

nabízí žákům základních škol
šestileté studium – tělesná výchova
čtyřleté studium – tělesná výchova

                     – všeobecný
Tel.: 544 230 506

info@gymnaziumhady.cz
www.gymnaziumhady.cz

J  U  V  E  N  T  A
Jazyková škola pro děti a mládež

nabízí klasické a tématické kurzy
Věkové kategorie: předškolní, mladší školní, 

starší školní, středoškolský věk 
Jazyky: AJ, NJ, FJ, ŠJ, RJ
www.juventabrno.cz

juventabrno@juventabrno.cz
Horníkova 1, Brno 628 00

777 110 076

Inzerce

Chcete prodat byt, dům 
či jinou nemovitost?

Nemusíte jezdit k nám,
my přijedeme za Vámi,
v čase, který Vám vyhovuje.

Objednejte si zdarma nezávaznou konzultaci 
s naším makléřem na tel.: 604 232 218.

KOMPLETNÍ REALITNÍ SERVIS VČ. PRÁVNÍCH SLUŽEB, ODHADU, DAŇOVÉHO PŘIZNÁNÍ.
ZAJISTÍME FINANCOVÁNÍ: HYPOTÉKY, STAVEBNÍ SPOŘENÍ, POJIŠTĚNÍ.

Moravské nám. 15, 602 00 Brno, tel.: 541 233 462
Vídeňská 55, 639 00 Brno, tel.: 543 524 461

P r o v o z n í  d o b a  v  o b o u  k a n c e l á ř í c h :
P o n d ě l í – p á t e k  9 – 1 7  h o d i n

w w w . r e a l s p e k t r u m g l o b a l . c z / b r n o 1

*ZÁCLONY, ZÁVĚSY – šití, prodej, -až 1600
druhů našich i zahraničních, poradenství
*GARNÝŽE – dřevo, kov, plast, i na míru
*veškeré ČALOUNICKÉ PRÁCE – na sta druhů
našich i zahraničních potahových látek
*výroba a prodej ZDRAVOTNÍCH MATRACÍ
*ÚPRAVA ODĚVŮ, ČALOUNĚNÍ DVEŘÍ,
průmyslové aplikace
Otevírací doba:       Po, St, Pá  13–18 hod.
Šlapanice, Masarykovo nám. 2 (orlovna)

www.bytovestudio.euweb.cz
tel.: 776 220 386



Poznejte, kde to bylo! – soutěž! Více informací na str. 12.
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Vynášení smrtky – foto Magdalena Černá
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